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Zprávy z radnice

Roman Kaniščev dvakrát druhý 
(strana 37)

Vážení občané,
přemýšlela jsem, čím 
v  této, ne úplně lehké, 
době začít a vzpomně-
la jsem si na své děti. 
Když měla moje dcera 
5 let, přišla za mnou a 
prosila mě, abych za ni 
napsala Ježíškovi do-

pis, protože v  té době ještě neuměla psát. 
Řekla mi mami, prosím, napiš Ježíškovi, že 
si přeju, aby lidi neumírali. Některá přání 
jsou nemožná a možná je to tak i dobře, ale 
jsou i taková, která se splnit dají. Např. aby 
k sobě byli lidé laskaví, aby dělali věci správ-
ně, aby si vážili hodnot jako je láska, vzá-
jemná úcta, respekt, tolerance, aby milovali 
město, ve kterém žijí, aby se usmívali na své 
sousedy, aby žili v harmonii sami se sebou i s 
přírodou. Nám všem tohle ze srdce, v tomto 
vánočním čase, a nejen v něm, přeji. 
Chtěla bych na tomto místě poděkovat 
všem, kteří městu pomáhají na jeho cestě 
k dalšímu rozvoji. Omlouvám se, že nebu-
du nikoho jmenovat, určitě bych na něko-
ho zapomněla, což by bylo jistě po zásluze 
potrestáno. Proto děkuji Vám všem, kteří 
v Lošticích nejen bydlíte, ale i tu s námi ži-
jete, nazýváte město svým domovem a jste 
tu šťastní. Děkuji všem zaměstnancům měs-
ta a všem zastupitelům města za jejich celo-
roční práci.
Pandemická situace všechny velmi vyčerpá-
vá. Pro nás všechny je to velmi složité obdo-
bí a jak ukazují současná čísla, situace nej-
spíš nebude do jara lepší. Naší prioritou je, 
aby město zůstalo zdravé a bezpečné, pro-
to byly vánoční akce, pořádané městem, 
opět zrušeny. Všem se za to omlouváme, ale 
v  tuto chvíli není možné postupovat jinak. 
Důležité je, aby dětem byla umožněna pre-

zenční výuka a již v žádném případě nedo-
šlo k plošnému uzavření školy a k přecho-
du na distanční výuku. Právo na vzdělání 
je jedním ze základních práv občanů naše-
ho státu, stanovených Ústavou ČR. Uzavření 
škol má velmi negativní dopady na vzdělá-
vání našich dětí.  Vedení školy, ve spoluprá-
ci se zřizovatelem, udělá maximum proto, 
aby k plošnému uzavření školy již nedošlo.  
Chtěla bych touto cestou všechny požádat, 
aby zkusili zvážit možnost očkování a po-
mohli tak vytvořit ve společnosti kolektivní 
imunitu proti pandemii. Neumím si před-
stavit co prožívají lékaři a zdravotní sestry 
pečující o pacienty v těchto dnech. Snaží se 
celé dny bojovat o životy nakažených lidí, a 
nakonec se musí dívat, jak umírají. Všem 
těmto lidem patří velké poděkování. I kvůli 
všem zdravotníkům, kteří se už druhým ro-
kem potýkají s pandemií v přímém přeno-
su a jsou nesmírně vyčerpaní, Vás prosím, 
abyste zkusili zvážit přijetí očkovací vakcí-
ny, která není výhrou nad nemocí, ale je zá-
chrannou brzdou pro zvládnutí celé situace. 
Na závěr pár vět k  odpadům. Předpoklá-
dám, že mezi námi není nikdo, kdo by již 
dnes nevěděl, že od 1. 1. 2022 dojde v Lošti-
cích ke změně v  odpadovém hospodářství 
města. Tento systém bude klást mnohem 
větší důraz na správné nakládání s  odpa-
dy ve městě z  důvodů, které jasně stanovil 
nový zákon o odpadech. Těmi jsou ochra-
na životního prostředí, ochrana zdraví lidí, 
trvale udržitelné využívání přírodních zdro-
jů, předcházení vzniku odpadů a nakládání 
s odpady, v souladu s hierarchií odpadového 
hospodářství. Dovolte mi, abych Vám všem 
poděkovala za to, jak jste nám pomohli spo-
lečně nový systém nastartovat. Od většiny 
z Vás již máme registrační formuláře vypl-
něné. S mnohými z Vás jsme se setkali, aby-



ZIMA  2021                                                                                                                                        HLAS LOŠ TIC

4

chom Vám naše kroky vysvětlili. Kompletní 
problematiku nového odpadového hospo-
dářství jsme shrnuli v „Mimořádném zpra-
vodaji města Loštice o odpadech“. Všechny 
dokumenty jsou dostupné na webu města. 
Při setkání s  Vámi jsme zjistili kolik z  Vás 
již nyní s odpady nakládá velmi odpovědně, 
protože chápe, jak složitá je jeho likvidace.  
Všem Vám patří velké poděkování. Pevně 
věříme, že i ti z Vás, kteří s novým uspořá-
dáním v tuto chvíli nesouhlasí, protože při-
chází o jednoduché řešení „spotřebuji, vy-
hodím, nestarám se“, do budoucna pochopí, 
že jiná cesta než nakládat s odpadem odpo-
vědně, tedy na prvním místě vzniku odpadu 
předcházet, na druhém místě odpad velmi 

odpovědně třídit a recyklovat a teprve sku-
tečně zbytkový odpad energeticky využít, 
nebo uložit na skládku, ve vyspělých evrop-
ských zemích prostě není. Pevně věřím, že 
všichni v  sobě máme společenskou odpo-
vědnost vůči přírodě, vůči městu, ve kterém 
žijeme i vůči našim dětem, které milujeme a 
kterým chceme předat naši zemi ve stejném, 
ne-li lepším stavu, než nám ji svěřili do ru-
kou naši rodiče a že se nenajde nikdo, kdo 
by odpad likvidovat v rozporu nejen s dob-
rými mravy, ale i se zákonem.  
Všem přeji pevné zdraví, hodně síly a opti-
mismu do nového roku, aby Vaše dny byly 
zalité štěstím a láskou.

PROPAGACE MAS MOHELNICKO A METODY CLLD

V rámci 7. výzvy PRV MAS Mohelnicko, z.s. byla podpořena  Žádost o dotaci s ná-
zvem Zastřešení ocelové kůlny pro sklad krmiv.
Ocelová konstrukce byla pokryta antikondenzační trapézovou krytinou OMAK 
v červnu 2021. Dále byly vybudovány na obou stranách kůlny okapy se svody. Cel-
ková pořizovací cena zakrytí střechy a vybudování okapů byla 495 680 Kč (+DPH), 
kdy od poskytovatele dotace získáme finanční dotaci ve výši 297 408 Kč.     

EVROPSKÁ UNIE
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova
Evropa investuje do venkovských oblastí
Program rozvoje venkova

Poskytovatelem dotace je 
Státní zemědělský intervenční fond.
Důležité odkazy: www.szif.cz
                                 www.masmohelnicko.cz
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Jak se kovidová situace uklidní pozveme ostatní občánky narozené v r. 2020 + 2021
V roce 2020 se narodilo celkem 29 miminek.                        Grygarová

Dne 13. 11. 2021 jsme přivítali tyto občánky Loštic

Jana Glocová   (od strany koníka), Amálie Červinková, Ector Senčík, Mikuláš Jorda, Albert 
Sedlář, Kryštof Václav.

Ema Dítě, Anna a Matěj  Váňovi, Tomáš Ladislav Hauk, Dominik Slouka, Ella Tillová, Adri-
an Hussain (bez focení z únavy)
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V  letošním školním roce se naše Duho-
vá školka zapojila do projektu Šablony lll a 
tím získala finanční prostředky na realizaci 
různých akcí pro děti. Projekt je zaměřen na 
sdílení zkušeností pedagogů z různých škol, 
na odborná tematická setkávání a spolupráci 
s rodiči dětí v MŠ a také na realizaci projek-
tových dnů ve škole i mimo školu. K dneš-
nímu dni se nám již podařilo uskutečnit pro 
děti několik pěkných a přínosných akcí. Děti 
ze dvou nejstarších tříd si vyjely na školní 
výlet do Pradědovy galerie U Halouzků do 
Jiříkova, kde byly seznámeny s  možnost-
mi zpracování dřeva spojenou s prohlídkou 
dřevěných soch. V mateřské škole pak pro-
běhly již 3 projektové dny ve škole. Nejprve 
k nám zavítala Záchranná stanice z Pateří-
na, kdy se děti dozvěděly o záchraně volně 
žijících zvířat a také jak se zachovat, když 
najdou zraněné zvíře. Dalším projektovým 
dnem ve škole se stala akce pod názvem „Psí 
školka aneb jak se chovat k pejskům“. Děti 
byly poučeny o tom, na co se zaměřit při vý-
chově pejsků, jak se k nim chovat a čeho se 
mají vyvarovat. Dále byly seznámeny s exis-
tencí psích útulků a s  výcvikem psů. Třetí 
projektový den byl věnován zubní prevenci, 
kdy se děti mohly aktivně zapojit do diskuse 

Novinky z Duhové školky
se stomatologem o zubní prevenci. V rámci 
sdílení zkušeností pedagogů z různých škol 
naše paní učitelky již navštívily 2 mateřské 
školy, při kterých si vzájemně vyměnily zku-
šenosti, které mají podpořit kvalitnější vzdě-
lávání dětí v mateřské škole. Projekt Šablony 
lll, který je spolufinancován Evropskou unií, 
máme nastavený na 2 roky, takže na děti ješ-
tě čeká spousta pěkných a zajímavých akcí. 
Kromě těchto akcí jsou ještě uskutečňovány 
projekty pro děti, které si učitelky v  rámci 
spolupráce připravují samy. Z  podzimních 
akcí, konaných na školní zahradě, bych ráda 
zmínila akci „Podzimník a jeho pomoc-
níci“ nebo „Dýňování“ ve spolupráci s  ro-
diči.                                                                                                                                                     
Ještě bych chtěla touto cestou moc podě-
kovat našemu zřizovateli a paní starostce za 
získání   dotací na zakoupení nových stoleč-
ků a židliček pro děti do všech tříd, které již 
potřebovaly nutnou výměnu. Také děkuji 
všem občanům města Loštice za příspěvky 
starého papíru na akci „Papír za papír“, kdy 
za odevzdaný starý papír školka získá pa-
pír nový. Sběr probíhá 1 x za 2 měsíce. Dal-
ší sběr se uskuteční v měsíci lednu a o přes-
ném termínu budete informováni.
 Květoslava Kobzová                                        
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Podzimní aktuality ze Základní školy v Lošticích
Dříve, než jsme se nadáli, skončilo prv-
ní čtvrtletí školního roku 2021/2022. Jsme 
všichni velmi rádi, že jsme tento čas moh-
li strávit v každodenním kontaktu s našimi 
žáky při prezenční výuce.
Připomeňme si ve zkratce alespoň několik 
akcí, které se nám v souladu s každodenním 
rozvrhem hodin, podařilo během tohoto 
hektického čtvrtletí uskutečnit.
Po oficiálním zahájení školního roku čekalo 
žáky šestých tříd a VII. B adaptační odpoled-
ne, jež v obou případech proběhlo za krásného 
slunného počasí na školním dvoře. V pátek 3. 
9. 2021 si užili odpoledne plné her, aktivit, 
soutěží a zábavy žáci VII. B, o týden pozdě-
ji, 10. září 2021, pak žáci VI. A a VI. B. Toto 
neoficiální zahájení školního roku, při němž 
žáci plnili mnoho úkolů, za které získávali 
potřebné indicie, bylo ukončeno hledáním 
pokladu a společným opékáním.
Žáci IV. A třídy se v září zúčastnili kurzu do-
pravní výchovy na dopravním hřišti v Mo-
helnici. V teoretické části si zopakovali vše 
o chování účastníka silničního provozu, 

povinné výbavě kola a významu silničních 
značek. V praktické části aplikovali získané 
znalosti při jízdě na kole.
Třídy 1. stupně návštívily Památník Adol-
fa Kašpara. V programu s názvem Hrnčí-
ři se dozvěděli mnoho informací o historii 
hrnčířství v Lošticích. Mohli si prohlédnout 
model hrnčířské pece, vyrobit malý pohárek 
z keramické hlíny. V interaktivní části děti 
sestavily model poháru.
Žáci I. A navštívili v říjnu Městskou knihov-
nu v Lošticích, kde si přišli poslechnout po-
hádky o Karkulkách. Seznámili se také s po-
hádkou O Červeném Karkulínovi, kterou si 
zahráli nejen s maňásky, ale i jako živí herci.
 Ve středu 6. října 2021 vyrazili naši druháč-
ci v doprovodu žáků IX. A na šipkovanou. 
Ta se uskutečnila v rámci projektu Recyk-
lohraní, do nějž je naše škola již několik let 
úspěšně zapojena. Na trase označené šipka-
mi plnili úkoly, třídili odpadky, zpívali pís-
ničku, házeli šiškami. Nechybělo ani čtení a 
počítání. Společně vyluštili křížovku a poví-
dali si o projektu Recyklohraní. Po splnění 
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všech úkolů čekala na každého sladká od-
měna.
Žáci druhého stupně se na podzim zúčastni-
li několika tradičních akcí a soutěží. V září  
pro žáky 9. ročníku pokračoval projekt Pla-
neta Země 3000. Letos zhlédli v MKS Mo-
helnice videoprojekci o Madagaskaru, jeho 
přírodě, kultuře a zvycích tamních obyvatel. 
Slovem doprovázel pan Adam Lelek, který v 
závěru programu odpovídal na dotazy žáků.
V měsíci listopadu žáci IX. A navštívili mo-
helnické muzeum. V rámci projektu Pří-
běhy bezpráví, Měsíc filmu na školách, se 
zúčastnili besedy vedené Mgr. Zbyňkem 
Žouželkou, Ph. D. na téma Mladí proti ko-
munismu. Besedě předcházela projekce fil-
mu k danému tematu.
Obě deváté třídy se v listopadu zúčastnily 
přehlídky středních škol Scholaris v Olo-
mouci, která by měla žákům pomoci s vol-
bou vhodné střední školy či učiliště.

Žáci 2. stupně v podzimních měsících absol-
vovali také několik soutěží. Od 6. – 9. ročníku 
si vyzkoušeli  své matematické dovednos-
ti v Pythagoriádě. Pro žáky 8. a 9. ročníku 
UP Olomouc každoročně pořádá soutěž 
Přírodovědný klokan. Soutěž má vzbudit zá-
jem žáků o technické a přírodovědné obory.
Nad rámec klasického rozvrhu hodin probí-
há na obou stupních naší školy doučování 
v rozsahu 30 hodin za týden. Učitelé jednot-
livých předmětů se snaží s žáky procvičovat 
a posilovat učivo tak, aby žáci dosáhli co 
nejlepších znalostí.
Vzhledem k vývoji epidemiologické situace 
a na doporučení KHS nebudeme v letošním 
školním roce pořádat pro veřejnost tradiční 
akci Vánoce ve škole.
Nastává čas adventu a příprav na Vánoce. Za 
kolektiv pedagogů a pracovníků ZŠ Loštice 
přeji všem klidné dny plné pohody. 

 Mgr. Martina Špičková

Základní umělecká škola
Základní umělecká škola A. Kašpara Loštice
Během prvního čtvrtletí naše škola uskutečnila po 
dlouhé době různé projekty v rámci Šablon II a ve-
řejné akce, které jsou důležitou součástí umělecké-
ho vzdělávání. Od 2. 10. do 13. 11. 2021 proběhly 
pěvecké workshopy s  názvem Objev skryté mož-
nosti svého hlasu. Tento projekt se uskutečnil pro 
žáky ze studijního zaměření sólový zpěv. Žáci měli 
možnost pracovat s odborníkem z praxe Markétou 
Šrůtkovou, která působí na Základní umělecké ško-
le Kroměříž. Projekt byl zakončen koncertem, který 
se uskutečnil 14. 11. 2021 v sále školy. 
Během měsíce října byla pozvána do naší školy 
krajská metodička Mgr. art. Petra Schwarz, se kte-
rou vyučující naplánovali a zrealizovali tandemo-
vou výuku pro žáky z  kytarového oddělení. Tato 
zkušenost byla velmi obohacující pro všechny zú-
častněné a ve spolupráci chceme nadále pokračovat. 
Dne 12. 11. 2021 paní učitelka Marie Kašparová Kristýna Přichystalová
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společně se svou třídou připravila komunitně osvětové setkání s názvem Procházka klavírní 
výukou. Rodiče měli možnost spatřit práci ve hře na klavír od těch nejmenších až po vyšší 
ročníky v sólové i komorní hře. První čtvrtletí jsme zakončili Podzimním koncertem 16. 11. 
2021. Pro následující období připravujeme:
Výstava výtvarného oboru v Památníku Adolfa Kašpara v Lošticích      
 1. 12. 2021–13. 2. 2022
Mikulášský koncert a výtvarné tvoření v Tvarůžkovém muzeu Loštice   
 6. 12. 2021
Vánoční koncert v sále ZUŠ A. Kašpara Loštice    
  15. 12. 2021
Budeme se těšit na setkání s Vámi. Přejeme Vám klidné a pohodové vánoční svátky.

S pozdravem Bc. Hana Miko, BA, ředitelka školy

Julie Olešovská

Natálie Pavelková
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Matyáš Krumnikl
Barunka KristenováFilip Nosek

Zuzana Šnevajsová

Barbora Hladilová

Marie Zímová

Anička Tomášová

Jindřich Salamon

Jakub Lolek

Hana Kofránková

Cyklus
Přátelství
z prací dětí z Ateliéru U Ibišků
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V uplynulých měsících proběhla celková 
rekonstrukce Malého náměstí veřejného 
prostoru před kostelem svatého Prokopa. 
Při rekonstrukci došlo ke změně dispozi-
ce uličního prostoru, která vznikla na zá-
kladě návrhu projektanta pana Ing. Tomáše 
Tužína.  Následně po veřejném projedná-
ní s občany Malého náměstí byl projekt 
upraven dle jejich požadavků. Rekonstruk-
ci uličního prostoru předcházela výměna 
jednotné kanalizace vedoucí napříč prosto-
rem Malého náměstí, na jejíž špatný tech-
nický stav upozornili obyvatelé při veřej-
ném projednání. Rekonstrukci kanalizace 
provedl na své náklady vlastník kanalizač-
ní stoky, kterým je společnost Vodohospo-
dářská zařízení Šumperk, a.s. Na rekon-
strukci kanalizace navazoval projekt města 
na rekonstrukci veřejného prostoru Ma-
lého náměstí. Projekt byl 15. 11. 2021 do-
končen. Součástí prováděných úprav byla 
rekonstrukce povrchů komunikací, chod-
níku, vytvoření parkovacích míst a terén-

Rekonstrukce Malého náměstí 

ní úpravy nezpevněných ploch. Celkové 
náklady projektu 4.246.010,02 Kč včetně 
DPH. Součástí projektu nejsou zahradnic-
ké práce, ozelenění ploch, výsadba stromů 
a keřů. Při realizaci projektu byla skácena 
jedna lípa z důvodu nevyhovujícího zdra-
votního stavu a 3 nové malokorunné lípy 
byly do prostoru Malého náměstí vysazeny.  
Lípy jsou dominantním prvkem veřejného 
prostranství kolem kostela i školy, a proto 
byl k dosadbě vybrán právě tento národní 
strom. Zbývající zahradní úpravy prostoru 
Malého náměstí proběhnout na jaře příš-
tího roku. Součástí rekonstrukce Malého 
náměstí hrazené městem bylo i vybudová-
ní přípojky dešťové kanalizace a přepojení 
dešťových svodů z části kostela do dešťové 
kanalizace ve vlastnictví města, tímto kro-
kem dojde ke snížení provozních nákladů 
kostela, pro který platí povinnost hradit 
odvod srážkových vod do jednotné kana-
lizace, do které byly do této chvíle dešťové 
svody z kostela zaústěny. 
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Moudrý je ten, kdo ví, co je potřeba
V dětství moje generace každou zimu brus-
lila na zamrzlé Třebůvce, sáňkovala v úvoze 
pod Střelnicí. Lidstvo na celé planetě za po-
sledních 150 let způsobilo svou činností ob-
rovský průšvih, o kterém mnozí víme málo, 
nebo ho podceňujeme, žijeme přítomností, 
budoucnost nás netrápí. V dnešní době ne-
obstojí nikdo, kdo se průběžně nevzdělává, 
a to v průběhu celého života. Vědci o oteplo-
vaní planety mluvili už před vynálezem au-
tomobilů a otevřením uhelných elektráren. 
Běžná veřejnost jim pozorně nenaslouchala, 
na konci 21. století tak hrozí stěhování náro-
dů do chladnějších částí zeměkoule, zatope-
ní pobřežních měst ve světě. V našem městě 
a okolí žijí občané, kteří se spontánně spo-
jili a jsou příkladem, jak snadno může oby-
čejný občan bez nařízení a zákazů přispět k 
záchraně naší planety. Mají doma auto, ale 
není jim zatěžko jezdit za prací v okresech 
Šumperk a Olomouc autobusem, vlakem, 
na kole. Kolik lidí potřebuje skutečně auto a 
neexistuje pro ně jiná alternativa? Bude za-
jímavé dál sledovat, jakým tempem přibude 
odpovědných vlaštovek na drátě. 
Naši předci měli k životnímu prostředí vel-
ký respekt. Děda byl pro mě prvním učite-
lem ochrany přírody. Jednou nám vyprávěl 
příběh. Datuje se do období první republi-
ky, v tom čase byl správcem městských lesů. 
V obuvnické firmě Baťa se rodila myšlenka 
na Moravě rozšířit podnikání také k nám do 
Loštic. Jaký dopad by měl Baťův plán na ži-
votní prostředí? Nevratné zásahy do krajiny, 
od Hájku vykácení lesa. Moudrý je ten, kdo 
ví, co je potřeba. Radní se rozhodli uchovat 
cenné lesy, uchránit před znehodnocením 
krajinný ráz Loštic. 
Podle dědova naturelu vím, že jeho vrstev-
níci a patrioti v  jedné osobě by měli velké 
uznání pro své současné nástupce v  Lošti-

cích. Zdůraznili by zodpovědnost, nadhled, 
průbojnost být mezi prvními obcemi v ČR, 
které zavádí účinná opatření ke zkvalitnění 
péče o životní prostředí a zdraví občanů. 
I my si považujme morálně volní vlastnosti 
paní starostky a jejího kolektivu. Mimo jiné 
proto, že samosprávy patří mezi subjekty, 
které budou v  příštích letech uskutečňovat 
státem nařízené kroky v  boji s  klimatický-
mi změnami. Vedení města spolupracuje na 
zvyšování kvality života v  Lošticích s  pro-
jektanty, se spolky pro ochranu přírody, s 
Loštickou lesní, s.r.o., s Lesy ČR, s podnika-
teli a s námi občany. V roce 2014 a 2015 byly 
na území našeho města odkanalizovány od-
padní vody, radním se otevřel prostor chys-
tat projekty revitalizace lokalit. Monitoruje-
me ovzduší, sázíme veřejnou zeleň, lesníci 
mění skladbu lesa nejen kvůli kůrovci, sázejí 
listnaté stromy, které umí lépe zadržet vodu 
v  krajině. Investujeme do zadržování sráž-
kové vody pro období sucha. Před 6 lety ve-
dení radnice bylo úspěšné v jednáních s do-
tčenými orgány, které vydaly zákaz tranzitu 
kamionů nad 12 t Lošticemi. 
Při komplexní obnově lokalit zavádíme pev-
ný řád pro parkování aut. Postavili jsme 
sběrný dvůr na odpad, od nového roku bude 
uveden do života nový systém poplatků za 
odpad, jehož základním smyslem je před-
cházet vzniku komunálního odpadu, sní-
žit objem netříděného a zvýšit objem tří-
děného odpadu, který občané vyprodukují 
ve  svých nemovitostech. Paušální poplatek 
na trvale žijícího občana v obci, který v Čes-
ku dosud využívá přes 70 % obcí, je obecně 
pro občana málo motivační začít důsledně 
třídit. Všichni platí v obci socialisticky stej-
ně, třídění mnozí zanedbávají, i proto není 
překvapení, že Česko je evropská skládko-
vá velmoc. Malé ambice politiků v minulých 
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letech a rychleji postupující klimatické změ-
ny donutily poslance na konci roku 2019 
schválit zákon, který obce zavazuje během 
tohoto desetiletí přimět své občany pořádně 
třídit odpad, např. pro jeho energetické vy-
užití místo uhlí. V opačném případě občané 
zbytečně zaplatí vysoké poplatky za uložení 
odpadu pod zem. Také v  Lošticích a okolí 

žijí v  menšině občané, kteří netřídí odpad, 
nebo tvoří černé skládky. O jejich zdravém 
rozumu má člověk pochybnost. 
Přátelé, poděkujme paní starostce, radním a 
zastupitelům za promyšlený rozvoj našeho 
zeleného městečka. Popřejme krásné proži-
tí Vánoc, do nového roku zdraví a pohodu.

Helena Vaculová

Třídit odpad nestačí, potřebujeme změnu v myšlení
Před pár lety se mi splnil dávný sen. Mohla 
jsem vidět původní tropické pralesy, potápěla 
se mezi překrásnými korálovými útesy spolu 
s želvami a navštívila jsem dosud neznične-
ná území na Borneu v Indonesii.  Ale v oby-
dlených částech ostrova to byl naprostý šok.  
Plastové odpadky jsou tady jako závěje, jako 
kopce...  Vidět umírat  zvířata v bolestech 
protože mají plný žaludek plastu, je strašné. 
Želvy s brčkem v nose. Ano, každý namítne, 
že to u nás nehrozí, protože my tady třídíme.
A STÁLE SKLÁDKUJEME! Tedy nemáme 
být na co pyšní. Nový systém odpadového 
hospo- dářství, který je v Lošticích velmi 
dobře zpracovaný,  by měl přinést nezbyt-
nou změnu..  Změnu ale potřebuje i naše 
myšlení .  Průměrný čech vyprodukuje 550 
kg odpadu.  To nám takový indonésan ne-
sahahá ani po kotníky. Zmíním pár základ-
ních informací.
-    KAŽDÝ ROK SE DO OCEÁNU DO-
STANE 8 MILIONŮ TUN PLASTOVÉHO 
ODPADU (většinou z řek, často z evrop-
ských firem, ale také díky turismu)
– ZA POSLEDNÍCH 70 let, kdy plast po-
užíváme, bylo vyrobeno téměř 9 MILIARD 
TUN (  polovina za posledních 15 let!)
– KAŽDÝ ROK ZAHYNE MILION PTÁ-
KŮ, protože jim voněl mikrotenový sáček 
nebo jiný plast, který někdo vyhodil z auta 
nebo správně nevytřídil a ze skládky ho od-
nesl vítr...

Přitom stačí tak málo. Proč si brát stále nový 
a nový sáček při každém nákupu? Proč si vů-
bec nějaký brát na 2 citrony nebo na baná-
ny? Základem je NEPRODUKOVAT. Zkusit 
nakupovat bez obalu a nebo si nosit vlast-
ní..  Ale to stále mnoho lidí nechápe a nebo 
jsou líní změnit své zlozvyky a čekají až jim 
to někdo zakáže, přikáže, at za ně zkrátka 
někdo myslí...  Přitom všechny informace 
už máme... Není těžké si zjisit, že například 
70% již vyrobeného plastu už leží v přírodě 
nebo na skládce. Dnes je již všechna pitná 
voda kontaminovaná mikroplasty. Říkám si, 
co víc ještě potřebujeme vědět? To jsme tak 
lhostejní? Proč si tedy nemůžeme brát svůj 
, třeba látkový sáček na chleba? Proč nežá-
dáme od prodejců lepší přístup k obalům? 
Proč se vůbec nesnažíme? Je to úplně stejné 
jako s klimatickou krizí. Také budeme stále 
dělat, jakoby problém neexistoval. K tomu, 
abychom změnili své zlozvyky nám nesta-
čí ani alarmující zpráva IPCC, dokonce ani 
kůrovcová kalamita. Stále budeme sekat své 
trávníky po anglicku (anglický trávník – jak 
již název napovídá – vznikl v klimatu Anglie, 
kde je několikanásobně větší množství srážek 
než v ČR)  vždyť lobby prodejců sekaček nám 
vnukla představu, že toto je upravená zahra-
da, a vůbec nám nevadí, že tím vysoušíme 
krajinu, zabíjíme vše živé a vytváříme zelený 
beton.... Nevadí nám, že na této poušti je v 
létě o deset stupňů víc, než tam, kde nechá-
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me alespoň zčásti ponechaný porost, téma 
globální změny teploty nám nic neříká.. Je 
nám jedno,  že jsme za posledních 30 let vy-
hubili téměř veškerý hmyz a ptactvo. Data 
ukazují, že jde o 80% hmyzu a 60% ptactva! 
Zmizeli jim místa, kde mohou nerušeně vy-
vést mladé nebo přežít zimu.  Staré stromy, 
hromady listí nebo větví, to vše se mnohým 
lidem dnes jeví jako nepotřebný nepořádek. 
Je mi smutno, když se někdo dívá na divoči-
nu v zahradě jako na neupravenou, a na ma-
jitele takovéto zahrady jako na člověka, kte-
rý se o svůj pozemek nestará... Přitom opak 
je pravdou. Takový člověk si uvědomuje na-
léhavost situace a snaží se alespoň za sebe 
přírodě trochu pomoci. Nebojím se říci , 
že v kontextu dnešního vyhubení života na 
planetě je  každý velký kus nakrátko poseka-
né zahrady vlastně zločin. Zločin proti mo-
týlům, včelám, ještěrkám i ptactvu. Život 
na planetě stojí  na prahu šestého masivní-
ho vymírání, a zdaleka už si nemůžeme být 
jistí ani tím, že ohroženi nejsme i my sami. 
To, že ohroženy jsou dnešní děti však jisté 
je..  Ztráta biodiverzity je už nyní obrovská 
a tempo se zrychluje. Lidé budou muset če-
lit problémům s měnícím se počasím a jeho 
výkyvy či s  neúrodou, nedostatkem potra-
vin a pitné vody.   Budoucnost díky klima-
tické krizi změní životy nás všech.  Je po-
třeba si to uvědomit a začít měnit své (zlo)
zvyky a měnit své chování a vztah k život-
nímu prostředí, na němž jsme závislí. Mno-
ho jsme toho pokazili. Proto je teď na kaž-
dém z nás, zda dokážeme vykročit ze svých 
stereotypů.. Prosím, nechte alespoň na části 
své zahrady trochu divočiny. Nechme kou-
sek neposekané louky. Dejme šanci motý-
lům, broukům, ještěrkám... Vždyť už i ježek 
je dnes kriticky ohrožen vyhynutím. Nemá 
kde zazimovat. Mnoha tvorům  ubylo  při-
rozené potravy, třeba larvy z tlejícího dřeva.  
Naše heslo do budoucna by mělo být  – čím 

více ponechaná zahrada ladem, tím lépe pro 
přírodu!!
Není to jen naše počínání na zahradě, co 
ovlivňuje naši budocnost. Jsou to třeba i naše 
stravovací návyky... Malokdo totiž ví, že za 
odlesňováním pralesů v Amazonii stojí náš  
způsob života. Pěstuje se tam krmná soja pro 
dobytek chovaný u nás. Proto dnes vědci, 
biologové, klimatologové, dokonce i členové 
WHO žádají o omezení  konzumace masa...
I toto je jedna z příčin nadcházející globální 
celosvětové krize. A jsme to znova my  tady, 
kdo ovlivňujeme vymírání orangutanů v In-
donésii... Vždyť olej z palmy pěstované tam, 
máme my ve svých kosmetických výrobcích, 
ve své oblíbené čokoládě....  Proto je třeba 
si začít uvědomovat svůj dopad na plane-
tu. Proto je třeba začít se chovat udržitelně, 
zodpovědně.  Věřím v změnu myšlení, kte-
rá začíná právě těmi drobnými kroky. Věřím 
ve změnu, která musí přijít, pokud nechce-
me, aby příští generace žila v neobyvatelném 
světě.  Možností máme mnoho. Ať už pře-
staneme na svých zahradách používat che-
mii a sekačky,  nebo se začneme stravovat 
mnohem více rostlinně, vše se počítá... Je na 
každém, v jakém chceme žít světě, vždyť to 
, jak bude vypadat, tvoříme my sami, každý 
den, každou minutu, každým svým rozhod-
nutím. Zkrátka KDO CHCE, HLEDÁ CES-
TU, KDO NECHCE, HLEDÁ DŮVODY.

Gabriela Kleinová
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Město Loštice má nové webové stránky jejich součástí je i nová aplikace V OBRAZE do chyt-
rého telefonu pro přijímání aktuálních zpráv o dění ve městě a dále systém SMART INFO 
k rozesílám informačních emailů a krizových SMS zpráv. Nový systém nahrazuje původ-
ní službu MOBILNÍ ROZHLAS. Tuto službu jsme s novými webovými stránkami a novou 
aplikací V OBRAZE a SMART INFO zrušili.  Důvodem změny je sjednocení všech tří služeb 
tedy webových stránek, aplikace a posílání emailů a krizových SMS zpráv k jednomu provo-
zovateli a tím snížení nákladů na provoz. Nevýhodou nového řešení je nové stažení aplika-
ce V OBRAZE do Vašeho telefonu a nastavení pro město Loštice. V případě služby SMART 
INFO nová registrace k odběru zpráv z města, což nám nařizuje zákon o GDPR. Není nut-
né zavádět obě služ-
by. V  případě, že si 
zřídíte aplikaci V  OB-
RAZE není nutné řešit 
rozesílání emailů přes 
SMART INFO. Vyho-
vuje-li Vám více for-
ma emailů a krizových 
SMS zpráv než řeše-
ní v  chytrém telefonu 
registrujte se k  odbě-
ru této služby. Ke služ-
bě SMART INFO je 
možné se registrovat 
na webových stránkách 
města https://www.
mu-lostice.cz/informa-
ce-od-nas/. Pro staže-
ní aplikace V OBRAZE 
využijte přiložený leták. 
Služby jsou pro občany 
bezplatné, je možné je i 
kombinovat záleží pou-
ze na Vás jak se rozhod-
nete. Již nyní máme 343 
registrovaných uživate-
lů. Připojte se a budete 
o městě vše podstatné 
vědět z  pohodlí svého 
domu.

Pořiďte si aplikaci V OBRAZE nebo SMART INFO

Chcete být informovaní o dění ve městě? 
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Už jen necelý měsíc zbývá do spuštění no-
vého odpadového systému a jsme potěšeni 
z průběhu příprav, a především konstruktiv-
ního a vstřícného přístupu ze strany vás, ob-
čanů. Moc si toho vážíme a všem děkujeme. 
Pevně věříme, že společně snížíme množství 
směsného odpadu a náklady města a vašich 
domácností se nám tak podaří udržet v ro-
zumné míře i v budoucnu. 
V polovině října proběhla veřejná debata za 
opravdu hojné účasti občanů. Jednali jsme 
se zástupci jednotlivých bytových domů 
obou sídlišť. Ukončena je také registrace 
všech domácností do systému. Vzhledem 
k tomu, že přechod na nový systém vyžadu-
je vaši vstřícnost, ochotu a spolupráci, dosa-
vadní průběh nám dává velkou naději, že jej 
společně úspěšně zvládneme. 
V  současné době probíhá výroba nálepek, 
které budou označovat velikost zvolené ná-
doby a interval svozu. Do konce prosince 
bude vaše nádoba označena týmem dobro-
volníků. Do konce roku budou také na síd-
lištích všechny kontejnery na směsný od-
pad i nádoby na bioodpad opatřeny zámky. 
Zámky nainstalují pracovníci technické čety 
a klíče vám předají správci jednotlivých pa-
nelových domů. Věříme, že tím tak zamezí-
me stávajícímu nešvaru, kdy kontejnery na 
směsný odpad na sídlištích využívají i lidé, 
kteří na v daném místě nebydlí. To by lidem 
mělo lidem na sídlištích ulehčit přechod na 
čtrnáctidenní interval svozu SKO. 
O termínech označování nádob a dalších 
krocích vás budeme informovat prostřed-
nictvím mobilního a městského rozhlasu. 
Informace najdete také na webových a face-
bookových stránkách města Loštice.
Umístění odpadu vedle kontejnerů je ne-
zákonné a není tak anonymní, jak se může 
zdát…

V  souvislosti s  přechodem na nový odpa-
dový systém je a nadále bude kladen velký 
důraz na prevenci vzniku černých skládek, 
což je mimo jiné i umisťování odpadu ved-
le kontejnerů. 
V  současné době jsou zejména kontejne-
ry na sídlištích pod mnohem větším dohle-
dem. Jedním z  posledních zdokumentova-
ných případů je odložení tří plných krabic 
s talířky a sklenicemi. Majitel byl dohledán a 
krabice mu byly následně vráceny s upozor-
něním na nezákonnost jeho počínání. Byl 
informován, jak s  tímto odpadem správně 
naložit a že takovéto jednání může vést až k 
podstoupení ke správnímu řízení a finanč-
nímu postihu.
Předcházejte prosím vzniku odpadu, uklá-
dejte tříděný odpad do k  tomu určených 
kontejnerů. Pokud potřebujete uložit jiný 
odpad, na který kontejner nenajdete, nebo 
se do něj nevejde, dovezte jej do sběrného 
dvora. Pokud nemáte možnost vlastní do-
pravy, můžete využít zpoplatněné služby 
ze strany města či  některého ze smluvních 
partnerů.  Neodkládejte jej na jiná místa, 
třeba i v dobré víře, že si jej někdo vezme. 

Přípravy na nový systém odpadového hospodářství běží dle plánu …

Odpad umístěný vedle kontejnerů byl původ-
ci navrácen
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Rozbor složení směsného odpadu

Vytváříte tak nepovolené skládky a znečiš-
ťujete tak náš společný prostor.  
Pokud máte věci, které dále mohou poslou-
žit někomu jinému, je řada možností, jak 
s  nimi naložit. Existují např facebookové 
skupiny – bazárky, online aplikace jako letgo, 

Re-Use centrum v Zábřehu na ul. Leštínská, 
akce typu bazárek v kulturním domě Lošti-
ce, charita apod. Možností je dnes opravdu 
spousta a připravujeme i další v rámci naše-
ho města.              Michal Trlica, KŽP Loštice

Aktivity Spolku STURM v roce 2021 – rekapitulace
Do roku 2021 jsme vkročili jako pokaž-
dé s  velkým entuziazmem a neskromnými 
plány, a také s  nadějí… s  nadějí, že bude-
me moci organizovat akce bez jakýchkoliv 
omezení. Vzhledem k  nejistotě, která celý 
rok ovládala naši společnost, jsme besedy 
STURMujeme s…. pro letošní rok vynecha-
li, jako všechny akce v uzavřeném prostoru. 
Nicméně těch venkovních nebylo málo.
Začali jsme v březnu úklidovými procházka-
mi, které příznačně vystihoval název „Každý 
sám a přeci spolu“. Vzhledem k  pandemic-

kým omezením nebylo možné jít ve větších 
skupinách a bohužel jsme se nemohli ani 
všichni sejít u táboráku. Byli jsme ale oprav-
du mile překvapeni velkým počtem dobro-
volníků, kteří se i přesto rozhodli přidat ruku 
k dílu. Uklízelo se nejen ve městech Mohelni-
ce a Loštice, ale i okolních vesnicích. V úkli-
dech náš spolek pokračoval i v měsíci květ-
nu, a to v CHKO Litovelské Pomoraví. Vrátili 
jsme se sem po třech letech a opravdu bylo co 
uklízet. Toho dne jsme pouze ze tří skládek v 
CHKO odvezli na 500 kg odpadu. 
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Na konci května také proběhlo předání cen 
zimní soutěže „Ptačí stezkou křížem krá-
žem“ vyhlášené Spolkem STURM. Děti po-
sílaly fotky, příběhy, nebo obrázky z ptačí 
stezky v Lošticích. První tři výherci získa-
li originální ptačí budky, ptačí kalendáře s 
věnováním od malířky Veroniky Kočí, kte-
rá nám výtvarně ztvárnila všechny zastavení 
ptačí stezky. Nechyběly ani dárky od MAS 
Mohelnicko a výherkyně celé akce získala 
od Města Loštice navíc výsadbu stromu, je-
hož druh si sama vybrala. Tyto stromy jsme 
za pomoci samotných výherců a dalších 
dobrovolníků vysadili 7.11.2021 společně se 
čtyřmi lípami z akce „Příroda v našich srd-
cích“. Velké díky za skvělou spolupráci patří 
MAS Mohelnicko, městu Loštice a Janu Vy-
jídáčkovi. Mnohokrát také děkujeme paní 
Evě Matějové za nádherné cedulky se jmény 
výherců soutěže.

Během roku také proběhly údržby námi vy-
sazených stromů, konkrétně v Husově sbo-
ru v  Lošticích, u cyklostezky Loštice- Mo-
helnice.
Na začátku měsíce června jsme si po letech 
zopakovali vysypávání kontejneru v  Lošti-
cích. Jako před třemi lety se i letos ukázalo, 
že kvalita třídění není taková, jaká by moh-
la být. Jen považte, na začátku byl plný kon-
tejner se směsným odpadem, na konci akce 
zůstala třetina. Většina odpadu nemusela 
skončit na skládce, ale na třídičce, kde by 
se pak část odpadů opět využila, další po-
slala do spaloven. Skládka by měla být až 
tou poslední variantou. Obzvlášť v dnešních 
dnech, kdy víme, že v roce 2029, postupným 
zdražováním, obec zaplatí až 1850 Kč za li-
kvidaci (rozumějte skládkování) 1 tuny ne-
vytříděného odpadu. To se samozřejmě od-
razí i v peněženkách každého z nás.

Výsadba líp u cyklostezky Loštice- Mohelnice věnovaných výhercům výtvarné soutěže Příroda 
v našich srdcích.
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Anketa Hlasu Loštic
Konec roku bývá časem bilancování. Tak jsme se za redakční radu zeptali.
1. Co se Vám vybaví v souvislosti s rokem 2021?
2. S jakými plány a představami míříte do roku 2022?

A právě odpadům se věnuje seriál, který ve 
spolupráci s  obcemi našeho mikroregionu, 
MAS Mohelnicko a místních firem připra-
vuje Spolek STURM. Na úvodní díl se mů-
žete těšit v počátku roku 2022. 
Těsně před začátkem školního roku, 
28.8.2021, jsme v  mohelnickém parku in-
stalovali několik herních, interaktivních a 
vzdělávacích prvků. Rozšířili jsme tak již 
existující ptačí stezku. Tato akce proběhla 
s velkým přispěním mnohých z vás, za což 
jsme vám velmi vděčni a myslíme si, že vaši 
podporu ocení ne jedno dítě.
29.8. 2021 jsme si zpestřili tím, že jsme po-
mohli s  organizací Mohelnicko-Loštického 
capáčku, který již druhým rokem pořádá 
Rodinné a mateřské centrum Mohelníček 
ve spolupráci s  Klubem českých turistů 
Loštice a naším spolkem. U cykloodpočív-
ky na Hraničkách jsme vytvořili záchytný 
bod, kde bylo možné zabavit děti i dospělé. 
Svůj program tu mělo právě Centrum Mo-
helníček, Lesy ČR, Záchranná stanice drav-
ců a sov Pateřín či Klub českých turistů. Pro 
„malé capáčky“ byly samozřejmě připrave-
ny i pěkné odměny. 

A na co se ještě do konce roku můžete těšit? 
Budeme moc rádi, když se o adventním čase 
zapojíte do iniciativy, vyhlášené v roce 2019 
„Na punč s vlastním hrníčkem“. Fotky může-
te opět posílat na facebookový profil spolku 
STURM a pokud chcete, lajkujte fotky ostat-
ních (nebo i ty svoje). Uvidíme, třeba na vás 
i tentokrát čeká drobná odměna. Pokud nám 
to situace dovolí, chtěli bychom, jako už tra-
dičně, v adventním čase opět promítat půso-
bivý film s enviromentální tématikou.
Rok 2021 byl opět nabitý, a to i díky vám! 
Chtěli bychom využít tuto cestu, abychom 
vám všem, kteří nás podporujete a navště-
vujete naše akce vyjádřili úctu a poděkování. 
Stejně tak bychom chtěli poděkovat obcím 
městům v našem mikroregionu a také všem 
firmám a společnostem, které se zasloužili za 
realizaci našich nápadů. Děkujeme!
Pro všechny aktuální informace sledujte 
náš FB profil a internetovou stránku https://
spoleksturm.wixsite.com/sturm. Pokud bys-
te svoji podporu chtěli vyjádřit finančním 
darem, můžete jen poslat na náš transpa-
rentní účet: 2800633251 / 2010.

Za Spolek STURM Zuzana Pokorná

Vladimír Kovář za A.W. spol. s r.o.
1. Asi jako všem – pokračování epidemie 
covidu-19. Všichni jsme doufali, že rok 2020 
bude tím nejhorším, ale bohužel zima a jaro 
byly opět poznamenány nejrůznějšími ome-
zeními. Potýkali jsme se s tím, že řada na-
šich pracovníků buď covid prodělala, nebo 
byli v karanténě. Proto patří obrovský dík 
všem, kteří zatnuli zuby a pracovali ze všech 
sil, aby nebyly výpadky ve výrobě a trh ne-
pocítil nedostatek tvarůžků. Což se povedlo 

a je krásný pocit vědět, že tu je skvělá par-
ta obětavých lidí, kterým záleží na dobrém 
jméně firmy. A to je velké pozitivum v tomto 
jinak neveselém roce.
2. Odpověď logicky vyplývá z té předcho-
zí, z hodnocení končícího roku: prostě zba-
vit se epidemie, zbavit se nebezpečí nemo-
ci, zbavit se co nejvíce omezení, která z toho 
vyplývají. Žít opět normální život, bez sva-
zujících nařízení a neustále se měnících re-
strikcí. Věříme, že se to povede a budeme 



HLAS LOŠ TIC                                                                                                     ZIMA 2021

21

opět moci navázat na tradice, které se zde 
utvořili. Doufáme, že se opět setkáme na 
pochodu za Olomouckým tvarůžkem, na 
loštických slavnostech města a tvarůžků, 
že se nám podaří uspořádat muzejní noc či 
tvarůžkový festival v Olomouci. A že naše 
výrobky budou i nadále chutnat a do města 
se budou sjíždět tisíce milovníků této tradič-
ní dobroty a šířit věhlas olomouckých tva-
růžků všemi směry.

Martina Brázdilová za ZLKL, s.r.o.
1. Závod s časem, kdy jsme museli v šibenič-
ním termínu dohnat to, co se z důvodu všeo-
becné Covidové nejistoty odložilo. A také ne-
dostatek zdrojů. Občas jsme si připadali jak 
lidé za hluboké totality ve frontě na banány 
a toaletní papír. Potřebujeme plechy a dal-
ší materiál do výroby? Odpověď dodavatele: 
„Nemáme“. Chceme koupit obaly? „Došla 
nám skladová zásoba“. Polystyren? Trapézy 
na střechu? Ocel? „Neumíme, jděte pryč.“  
Museli jsme se s tím porvat. Holt se místo 
2 dodavatelů obvolalo 15 nebo i 30 a mís-
to ocelových konstrukcí se betonovalo nebo 
zdilo. Nebylo to zadarmo, stálo to obrov-
ské množství sil našich zaměstnanců. Práce, 
které i tak bylo hodně, najednou narostlo, 
všechno se muselo měnit za pochodu, při-
způsobovat se rychle se měnícím podmín-
kám. Konec roku 2021 byl tak ve znamení 
personálního posilování kritických úseků, 
jeho reálný přínos a úlevu však očekáváme 
spíš až v roce 2022. Tímto bychom chtěli ve-
řejně všem našim zaměstnancům poděko-
vat, byl to těžký rok a ještě nás nějaký ten 
boj čeká. Děkujeme!
2. V roce 2022 nás čeká navýšení výroby. 
V souvislosti s dostavbou a novou výstav-
bou hal budeme realizovat již v minulosti 
nasmlouvané zakázky, naše výrobky putují 
do dalších odvětví průmyslu. Budeme po-
kračovat v náboru technických i administ-
rativních pracovníků, posouvat stávající za-

městnance do zodpovědnějších a řídicích 
pozic. Chceme dál pracovat na zvyšování 
produktivity a být díky tomu jedničkou na 
trhu. A přijímat vše, co nám rok 2022 přine-
se. Přejeme všem to nejlepší

Martin Šilberský za SK Loštice 1923, z.s.
1. Letošní rok byl stejně jako ten minulý 
ovlivněn pandemií Covid-19, což pro nás 
fotbalisty znamenalo ukončení všech sou-
těží po odehrané podzimní části soutěžní-
ho ročníku. I přesto můžeme být v Lošticích 
spokojeni, protože A-týmu mužů byl vzhle-
dem k tomu, že jsme se po polovině soutěže 
stali vítězem naší skupiny 1.B třídy nabídnut 
postup do druhé nejvyšší krajské soutěže, tj. 
1.A třídy, kterou jsme před sestupem před 
třemi léty hráli od sezóny 1994/95. Dále 
jsme přistoupili na nabídku vytvoření spo-
lečných družstev mladšího a staršího doros-
tu s FK Mohelnice a 15 našich dorostenců, 
kteří nyní hrají třetí nejvyšší celostátní sou-
těž, tj. divizi. 
V soutěžích v současné době máme 3 týmy 
mužů, družstva starších a mladších žáků, 
starší a mladší přípravku a již zmiňované 
dorostence.  Při náborových akcích se nám 
letos přihlásilo velké množství kluků a ho-
lek se zájmem o fotbal, což nás velice těší. Ze 
193 členů našeho klubu je více jak polovina, 
přesně 102 členů mládežnických kategorií. 
Na jaře po rozvolnění opatření jsme se stej-
ně jako loni zapojili do nově vytvořené sou-
těže Vesnické derby ligy, kterou hrají druž-
stva okresu Šumperk hrající krajské soutěže. 
Po roce jsme opět prohráli až ve finále 0:1 v 
Lesnici. Dalším úspěchem byl postup v kraj-
ské poháru FAČR, kde jsme nejdříve porazi-
li Mohelnici a do jarních kol jsme postoupili 
přes Bohdíkov.
O prázdninách jsme na našem fotbalovém 
hřišti uspořádali tradiční fotbalový kemp 
pro naše nejmladší hráče a také soustředění 
dorostu. O tom, že to v Lošticích zřejmě dě-



ZIMA  2021                                                                                                                                        HLAS LOŠ TIC

22

láme s fotbalem dobře hovoří spousta člán-
ků v regionálních novinách. Naposledy v 
měsíci listopadu rozhovor s naším kanoný-
rem Rostislavem Faltýnkem v Olomouckém 
a Šumperském a jesenické deníku. Velkou 
odměnou pro loštický fotbal bylo udělení 
Pamětní medaile za práci ve prospěch fot-
balu Josefu Mikešovi, kterou mu při prv-
ním domácím zápase současného soutěžní-
ho ročníku s Postřelmovem udělil předseda 
OFS Šumperk Vlastimil Faltýnek. 
S naspořených financí jsme v měsíci říjnu 
zakoupili nový malotraktor na údržbu fot-
balového areálu.

2. Naším prvořadým úkolem je výchova 
fotbalové mládeže, abychom nemuseli mít v 
budoucnu o fotbal v Lošticích strach. Také 
chceme pro Loštice minimálně udržet 1.A 
třídu, nejlépe se pohybovat v horní polovině 
tabulky.
Doufáme, že na jaře budeme moct hrát opět 
fotbal a budeme moct uspořádat naše tra-
diční akce. 3. července 2022 máme v plánu 
opět uspořádat Dětské sportovní a zábav-
né odpoledne, kterého se pravidelně účastní 
okolo 250 dětí. Na přelomu měsíců července 
a srpna plánujeme znovu restartovat dle si-
tuace s pandemií Covid Memoriál Milosla-
va Urbana a uspořádat tak 8.ročník tohoto 
turnaje v kopané mužů a 3. ročník turnaje 
O pohár Jana Jevického v kopané dorostu.
Dále by jsme chtěli navázat na naši pande-
mií přetrženou spolupráci s fotbalovým klu-
bem ze slovenského partnerského města 
Chrenovec-Brusno.
Od Města Loštice máme přislíbeno, že po-
kud bude poskytnuta dotace, tak u našich 
nových kabin přibude i nové dětské a wor-
koutové hřiště.
V neposední řadě musíme zapracovat na 
plánech spojených s rekonstrukcí současné-
ho hřiště, popř. výstavbou druhého hřiště. 
Na našem jediném hřišti trénuje a hraje sou-

těžní zápasy v současné době 7 družstev a to 
družstva dorostu hrají „naštěstí“ v sousední 
Mohelnici. Hřiště dostává pěkně zabrat a to 
mám letos pomohlo i fotbalově příznivé po-
časí, zejména teď na podzim. Hřiště nemá v 
podstatě žádný základ a odvodnění. Na ně-
kolika místech se začíná propadat, což může 
hrozit i zraněním hráčů. Máme vytipované 
dvě varianty pro vybudování druhého hřiš-
tě. 1.varianta na pozemku Města Loštice na 
louce přes řeku Třebůvku, které by byla spo-
jená s výstavbou vysuté lávky, která by byla 
zřejmě i levnější.  2. varianta posunout naše 
hlavní hřiště směrem k lomu, odkopat svah 
a vystavět opěrnou zeď a vybudovat hřiště 
menších, ale pravidlům odpovídajících roz-
měrů na ploše u koupaliště.

Luděk Štipl za spolek Respekt a tolerance
1. V roce 2021 nám největší radost a uspo-
kojení přinesly následující projekty: 
Česká i německá verze naší výstavy o spiso-
vatelce Marii Ebnerové z Eschenbachu byly 
během letní sezóny úspěšně prezentovány v 
Muzeu Františkovy Lázně. (Marie Ebnerová 
po r. 1891 občas pobývala také na zámku v 
Žádlovicích, v r. 1911 byla nominovaná na 
Nobelovu cenu za literaturu).
Pro synagogu v Lošticích se nám podařilo 
získat putovní výstavu Masaryk a Svatá země; 
vernisáž spojená s promítáním filmového do-
kumentu se uskutečnila v neděli 15. srpna.
 Ve spolupráci s mikroregionem Mohelnic-
ko a panem Janem Konečným jsme oboha-
tili Naučnou stezku lišky Bystroušky dalšími 
pěti obrazovými informačními panely.
Vydařilo se Vzpomínkové setkání při příle-
žitosti nedožitých 80. narozenin Otce Fran-
tiška Líznu. Setkání jsme připravili pod 
širým nebem na jeho oblíbené Stříteži v ne-
děli 11. července; na programu bylo mj. hu-
dební vystoupení Oldřicha Janoty a Roman-
ky Šilhavé i projev Líznova dlouholetého 
přítele prof. Jindřicha Štreita. 
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Pocit z dobře vykonané práce jsme měli při 
přípravě podkladů a archivních materiá-
lů pro rozhlasový i filmový dokument Sta-
nislava Motla Případ (loštického) starosty 
Hauka. 
2. Rádi bychom dokončili hlavní fázi di-
gitalizace archivu RT tak, abychom soubo-
ry mohli poskytovat archivům a muzeím, 
dokumentujícím židovskou historii, které o 
tyto materiály projevily zájem.

V roce 2022 chceme připravit pietní připo-
mínku všech 56 židovských občanů z Loštic, 
kteří byli ze svých domovů v roce 1942 – 
tedy před 80lety – odvlečeni do táborů smr-
ti. Při této příležitosti plánujeme vložit dal-
ších 12 pamětních kamenů před domy, jež 
byly jejich poslední adresou na svobodě.

Děkujeme všem za odpovědi.
David Kofránek, Rostislav Faltýnek

Rok 1921 v kronice města a školy
Obyvatelé svobodné Československé republiky přivítali tento rok s touhou po klidnějších 
poměrech, s nadějí, že snad bude lépe. Ale nebylo, nedostatek všeho způsobil, že život byl 
stále těžký. 
Kronika:
Drahota, jaká ani za války nebyla. Začátkem 
července tři neděle (týdny) nedošla žádná 
mouka. Americká mouka jest k dostání, ale 
jeden kilogram stojí 9 korun. V září po de-
seti nedělích došla (byla dodána) mouka 
chlebová, černá, nahořklá, smíšená s různý-
mi přísadami. Ani  ples  nepřinesl  lidem ra-
dost. Vstupné 10 korun, drahota nápojů jest 
veliká. Víno špatné, 24 - 26 korun, kořalka 
obyčejná 1 litr 22 korun, barevná 32 ač 40 ko-
run. 
Počasí.
Rok 1921 byl nejsušší za posledních 100 let. 
Od jara byla vedra, jaká nebývala. Až 4. 8. 
snesl se tichý déšť, ale jen jeden den. 
Návrat vojáků z války.
Od listopadu 1918 se začali vracet ze všech 
front vojáci. Posledním byl učitel Frant. Žák, 
který bojoval v československých legiích v 
Rusku. Cesta domů byla dlouhá. Přes Sibiř 
do Vladivostoku, odtud do Hamburku a po-
čátkem roku konečně byl doma. 
5. července byl před školou odhalen pomník 
padlým vojínům z Loštic. Na slavnost se do-
stavilo velké množství lidu. (Pomník dalo 
gestapo odstranit v roce 1941). 

V roce 1921 se konalo sčítání lidu.
V Lošticích žilo 2 719 obyvatel. 2 618 Če-
chů, 108 Němců, 59 německých Židů a 16 
českých Židů. (Tak uvedl kronikář). Starší-
mu žactvu bylo vysvětleno vyplňování ar-
chů sčítacích. Zaměstnáni byli i učitelé. Po-
čet popisných čísel: Loštice 409, Žádlovice 
28 (dnes Loštice 826, Žádlovice 90).
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V roce 1921 vznikla Církev československá.
V Lošticích přistoupilo hned 430 duší. Vy-
znání: katolíci 2075, Církev čsl. 430, bez vy-
znání 123, jiné 16, Židé 75. 
13. 3. sloužena byla 1. mše Církve čsl. v tě-
locvičně školy měšťanské. Pak na náměstí 
u sochy Sv. Trojice byla velká účast lidu. V 
dubnu přijel i biskup. Kněz Zdražil vystou-
pil z církve katolické a přistoupil do církve 
čsl. Ve škole bylo 171 žáků vyznání čsl., bez 
vyznání 10, židovské 16. 
6. července u příležitosti výročí upále-
ní Mistra Jana Husa byly obchody zavře-
ny. Hudba hrála na náměstí vážné skladby. 
Sloužena byla čsl. mše u sochy Sv. Trojice. 
Pak šlo se s hudbou na Lušť ke kříži, asi 
2000 lidu. Zde byla přednáška, na to za-
pálena hranice, pak zapěná národní hym-
na. Mezi členy obou církví začaly třenice. 
V Paloníně nechtěli katolíci vydat klíče od 
kostela příslušníkům církve čsl. V zám-
ku byly nastrkány kousky železa. Nakonec 
byly překážky tyto odstraněny. Lidu bylo 
takové množství, že kostel nestačil. Mno-
zí byli nuceni jít do Loštic na mši, která se 
odbývala v tělocvičně školní. 1. ledna 1922 
měla být mše v kostele palonínském. Zde 
ale byli uzavřeni muži, katolíci, kteří s po-
směšnými poznámkami odbyli příslušníky 
církve čsl., a neotevřeli jim. Palonínští při-
jeli pro četníky do Loštic, římští nakonec 
otevřeli. Jeden občan byl u soudu v Mohel-
nici odsouzen na čtyři dny vězení podmí-
nečně. (Kostel Církve čsl. byl slavnostně 
předán v roce 1933).
Ve škole proběhly veliké oslavy.
7. 3. narození T. G. Masaryka (71 let). 50 
žáků účinkovalo v divadelní hře „Pro tatíč-
ka Masaryka“. 28. 10. vznik ČSR. 70. naroze-
niny spisovatele historických románů Aloise 
Jiráska. 100 let od narození Karla Havlíčka 
Borovského, novináře, spisovatele, politika 
a básníka. Divadelníci sehráli představení 

o K. H. Borovském „Mučedník Brixenský“. 
18. 9. odjeli někteří učitelé a žáci do Olo-
mouce, kam přijel prezident T. G. Masaryk. 
Další akce ve škole. 
Sbírka pro 68 chudých dítek, boty, punčo-
chy, teplé oblečení. Škola slavila 26. výročí 
vzniku. Od roku 1895 chodily děti z 92 obcí 
a osad. Veliké oblibě se u žáků těšily časté 
přednášky se světelnými obrazy promítané 
na vlastním spioptikomu pana učitele Smé-
kala. 

Výlety a vycházky. 
Okolí Loštic, cukrovar Litovel, Nové Mlý-
ny - elektrocentrála, Bouzov, Úsov, jesky-
ně Mladeč, drtič na kámen (lom), flokárna 
Moravičany (dřevěné kolíčky do kožených 
podrážek bot).
Smutné zprávy.
U Palonína vyšplhal mladý hoch na elektric-
kou tyč (sloup) chtěje zničit mezi dráty ptačí 
hnízdo. Zavadil o drát a byl okamžitě mrtev. 
Stále se vyskytovala chřipková epidemie, v 
prosinci zemřela Jaromíra Ošťádalová, žáky-
ně 4. měšťanky. Jejího pohřbu účastnilo se 
všechno žactvo. 
A nakonec.
K. Pivný na Palackého třídě dohotovil dům 
a tovární budovu na výrobu syrečků. (Dnes 
muzeum a podnik AW.)        Věra Večerková
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Na podzim loštickým drakům přálo počasí

Jak už to tak bývá, k podzimnímu času pa-
tří také pouštění draků. Ne jinak tomu bylo 
i letos. Odpoledne v  první říjnové neděli, 
kdy bylo slunečno a mírně větrno, proběh-
la na poli vedle Husova sboru loštická dra-
kiáda. Sešly se zde přes dvě desítky pestro-
barevných draků, které pilotovaly doslova 
celé rodiny. Většinu draků se podařilo do-
stat na oblohu tak vysoko, jak dlouhý byl 
jejich provázek. Proto nebylo nic zvláštní-
ho, že draci spokojeně létali ve 100 m výš-
ce. Avšak některým draků se na oblohu jen 
tak nechtělo. O to více úsilí museli vynaložit 
jejich piloti, kteří se při svém úsilí pořádně 
zapotili. Všem drakům se nakonec podařilo 
dostat do vzduchu a společně ozdobili mod-
rou, slunečnou oblohu. Všichni zdatní pilo-
ti dostali pilotní průkaz na pouštění draka 
s platností jednoho roku a sladkou odměnu. 
Raritou drakiády byl drak, který byl přivá-
zaný na rybářský prut. Velkou pochvalu do-
stal drak Sofinky, který byl vyrobený doma a 

patřil k nejvýše létajícím drakům.  Pevně vě-
říme, že se zase shledáme nejen při obnově 
pilotního lístku také příští rok na další dra-
kiádě. Kolik vyrobených draků se nám tam 
sejde?                                   Radka Kristenová  

Předsedkyně Kulturní komise Loštice
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Charitativní ZUMBA neděle se opět vydařila
Dne 21. 11. 2021 se v  loštickém kulturním 
domě uskutečnil druhý ročník sportovní 
akce s názvem Charitativní ZUMBA nedě-
le. V loňském roce jsme ji bohužel kvůli re-
strikcím nemohli uspořádat a jsem velmi 
ráda, že letos se to podařilo.  
Jak už název napovídá, cvičili jsme pro dob-
rou věc – peníze, které se během tohoto do-
poledne vybrali, byli určené šestiletému 
Dominičkovi ze Šumperka. Dominiček je 
chlapeček, se kterým se život bohužel vůbec 
nemazlí. V necelém roce mu byla diagnos-
tikována mutace v genu GRIN 1, která má 
za následek celou řadu zdravotních kompli-
kací – trpí mentální retardací, epilepsií, po-
ruchou hybnosti, poruchou zraku a sluchu, 
má potíže s přijímáním potravy i dýcháním. 
Krom speciálního cvičení Dominiček potře-
buje celou řadu zdravotních a kompenzač-
ních pomůcek a my jsme jim touto formou 
chtěli alespoň trošku pomoci.
Zároveň jsme udělali něco dobrého i pro své 
zdraví -  během dvou hodin intenzivního 
cvičení jsme si dali pořádně do těla. Téměř 

třicítka sportovně naladěných lidí z  Loštic 
a okolí se zapotila v  rytmu zumby, aerobi-
ku, zatancovali jsme si ale i rock and roll či 
county,
Jsem opravdu strašně vděčná všem, kteří 
se ZUMBA neděle zúčastnili – ať už si při-
šli zacvičit nebo jen hodit peníze do kasič-
ky. Společně jsme vybrali nádhernou částku 
11 400 Kč, kterou jsme Dominičkovi vložili 
na transparentní účet zřízený nadací Dob-
rá srdce. 
Ještě jednou bych chtěla moc poděkovat 
paní starostce a celému vedení města Lošti-
ce za to, že nám prostory kulturního domu 
půjčili zdarma. Obrovské díky patří Kátě 
Veselé a celé mojí rodině, za to, že mě v ka-
ždé akci, kterou vymyslím, vždycky podpoří 
a pomůžou, s čím je potřeba.
Největší díky patří všem, kteří se Charitativ-
ní ZUMBA neděle zúčastnili ať už jako cvi-
čící, nebo diváci či přispěvatelé. 
Věřím, že i v  příštím roce Charitativní 
ZUMBA neděle pomůže tam, kde bude po-
třeba…                 Katka Malíčková
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Loštický Benešův betlém po pětadvacáté
„Loštice ty město krásné, které ležíš v srdci Hané. Naši předkové zde žili, 
svůj život městu zasvětili. Vy občané budoucí, své město rádi mějte, odkaz 
předků zachovejte.“

Za čtvrt století je betlém vytvořený šikov-
nýma rukama loštického řezbáře Jaroslava 
Beneše známý široko daleko za hranicemi 
našeho města. Řekl bych, že skoro každý ob-
čan už někdy zavítal prohlédnout si figurky 
mnoha známých osobností z  dějin města. 
Je to taková dřevěná kronika. Teď bych rád 
předal slovo svému známému Jardu Benešo-
vi, který by uvedl další ročník svého betlé-
ma.
„Vážení přátelé, je pro mne poctou, že na-
vštěvujete náš betlém, nejen na Vánoce, ale 
mnozí z vás i během roku po dohodě na te-
lefonu. Přece bez vaší účasti, a tak proje-
vené náklonosti k mému dílu, by celé moje 
snažení nemělo smysl. Proto i letos se vyna-

snažím, abych vám zpříjemnil i letošní Vá-
noce svojí výstavou a seznámím vás s nový-
mi dřevěnými občany v krajině betlémské.
Jako první figurka, která byla probuzena 
mými nožíky, se stala postava loštického 
rybáře pana Josefa Bendy, který větší část 
života zasvětil rybářství. Pan Benda má 
dodnes na starost líheň ryb a věří, že jed-
nou chytí kouzelnou zlatou rybku, která 
mu splní alespoň jedno přání. Doufejme, že 
se mu to jednou podaří za jeho dlouhole-
tou činnost v rybářství. Jeho figurku najde-
te s podběrákem, ze kterého mu právě kou-
zelná zlatá rybka vyklouzla. Zajímavostí 
je, že rybku pozlatily šikovné ruce loštické-
ho restaurátora Lukáše Kovala.
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Dalším dřevěným občanem se stal básník 
říše Velkomoravské v  zastoupení města 
Prostějov – Jiří Wolker, který proslavil naši 
Moravskou zem i za hranicemi říše Velko-
moravské. K této figurce se podařilo sehnat 
zvláštní exponát, který má figurka u no-
hou. To je špička z inkoustového pera Jiřího 
Wolkera, kterým psal verše. Tato relikvie 
byla darována mému betlému od prostě-
jovského občana pana Veselého.
Třetí figurkou a dřevěným občanem se stal 
moravský světoznámý akademický malíř 

Emil Filla z rodné obce Chropyně na Mora-
vě. Jako moravský občan nás proslavil svý-
mi obrazy daleko ve světě. Svými obrazy a 
díly se stal neobyčejně slavným a jeho obra-
zy jsou v  nevyčíslitelných cenový relacích. 
Jako Moraváci můžeme být na Emila Fillu 
právem hrdi. U  mne bude uložen úlomek 
cihly z jeho rodného domu.
I letos vám děkuji za vaši účast, díky které 
jste nastartovali opět vaší přítomností živo-
ty těchto nových občanů. Přeji Vám i letos 
krásné prožití svátků vánočních a šťastný 
nový rok 2022.“

Na závěr bych použil verše řezbáře Jaroslava Beneše.

V tento předvánoční čas,  
v Lošticích Benešův betlém je tu zas.

Místní občané, moravané tu ve figurkách jsou, 
zde nezestárnou, neomládnou, žijící legendou zde navždy zůstanou.
Duši dřevěnou jsem jim z láskou k říši loštické a zemi moravské dal,

Srdcem a dlátem tvořím dál,
Pro poslání, které na této zemi moravské mám,

Díky i za podporu i Vám.

Za Hlas Loštic David Kofránek



HLAS LOŠ TIC                                                                                                     ZIMA 2021

29

Po prvním ročníku celorepublikové výzvy 
10 000 kroků, který proběhl v dubnu letoš-
ního roku, organizátoři uspořádali v říjnu 
druhý ročník, který byl více propracovaný. 
Říjnové výzvy se zúčastnilo vice než 10.000 
+ aktivních uživatelů a 65 zapojených měst. 
Celkem tito lidé společně ušli 1,5 milionu 
km (denně byla překonána délka rovníku!). 
Nejstaršímu účastníku výzvy bylo 86 let. 
Nejtěžší účastník výzvy měl 195 kg. Rekord 
jednoho účastníka byl 1613 km (52 km den-
ně). Cílem výzvy bylo rozpohybovat co nej-
více lidí, proto bylo bodové hodnocení na-
staveno nejen podle dosažené vzdálenosti, 
ale i podle věku a BMI jednotlivců, tak aby 
byly vyrovnány rozdíly mezi mladými lidmi 
a lidmi trpícími nadváhou.

V Lošticích se výzvy zú-
častnilo 57 aktivních uži-
vatelů, z toho 13 dětí. Nej-
staršímu účastníku výzvy 
bylo 82 let a nejmladšímu 6 let. Nejtěžší 
účastník měl 120 kg. Rekord jednoho účast-
níka byl 693 km (22 km denně). V Lošticích 
účastníci nachodili celkem 12920,81 km. 
Kilometry město opět přemění na peníze. 
Aktivní účastníci svými hlasy vyberou jeden 
ze tří projektů, který chtějí částkou 12921 Kč 
podpořit. V prvním kole výzvy byl vybrán 
stůl na stolní tenis na koupaliště. V druhém 
kole jsou navrženy k výběru: 1.  skluzavka 
do brouzdaliště na městském koupališti; 2. 
mlžná brána pro letní dny - parčík na ná-
městí; 3. seriál přednášek o zdraví, zdravém 
stravování a zdravém pohybu.
Slavnostní vyhlášení výsledků Města Loštice 
včetně vylosování tří výherců (z jednotliv-
ců, kteří mají zapsán alespoň jeden výšlap, 
při kterém splnili cíl 10 000 kroků - 7,5 km 
a neumístili se na stupních vítězů v katego-
rii jednotlivců) proběhne na akci “Vánoce u 
kašny” v Lošticích, pokud to epidemiologic-
ká situace dovolí a akce se uskuteční. Účast-
níci výzvy budou včas informováni. Loštice 
byly ve výzvě opět úspěšné, a to díky všem, 
kteří se zúčastnili. Všem účastníkům děku-
jeme.                          www.desettisickroku.cz

 Říjnová výzva 10 000 kroků 

Vítězové soutěže měst:

Město vzdálenost aktivní
uživatelé počet obyvatel     počet bodů     

1. místo Olomouc 61 164,16 km 247 100 514 50 521,90

2. místo Krnov 60 927,49 km 231   23 130 49 929,85

3. místo Dobříš 49 875,22 km 211     8 828 41 462,81

27. místo Loštice 12 920,81 km 57     2 959 12 006,60
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Vítězové soutěže měst do 10 tis. obyvatel (22 měst): 

Město vzdálenost aktivní 
uživatelé počet obyvatel     počet bodů     

1. místo Dobříš 49 875,22 km 211   8 828 41 462,81

2. místo Uničov 26 534,84 km   98 11 281 23 049,83

3. místo Šternberk 25 920,00 km   93 13 388 21 967,75

8. místo Loštice 12 920,81 km   57   2 959 12 006,60

Loštice jednotlivci kategorie muži: 

Jméno vzdálenost počet bodů     pořadí celostátní

1. místo Tomáš Kopp 507,00 km 503.63 220

2. místo Jakub Malíček 588,90 km 453.15 322

3. místo Miroslav Havelka 365,11 km 427.09 383

Loštice jednotlivci kategorie ženy: 

Jméno vzdálenost počet bodů     pořadí celostátní

1. místo Helena Koppová 692,80 km 790,41    52

2. místo Jitka Kysučanová 480,25 km 621,28  108

3. místo Lucie Hennerová 436,04 km 509,96  125

Loštice týmy: 

Název (počet členů) vzdálenost počet bodů     pořadí celostátní

1. místo 2+2 (4) 1 862,96 km 527.33 14

2. místo Neúspěšné stopařky (5) 1 816,18 km 514.11 16

3. místo 4 K (4) 2 296,56 km 351.83 75

Loštice děti: 

Jméno vzdálenost počet bodů     pořadí celostátní

1. místo Matouš Bálek 334,46 372,35    639

2. místo Mikuláš Bálek 328,71 362,94     703

3. místo Tereza Holásková 265,73 203,49 2 697

Radka Kristenová, Koordinátorka výzvy v Lošticích
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Tož nám to letošni lito okázalo . . .
. . .  co všecko omi. Že omi e pěkně zapršet - 
což je posledni dobó ož celkem vzácny, omi 
zafókat tak,že je v člověko došečka malá... 
Kdež vám během chvilke odnese pulko dě-
dine a leďum zvostanó jenom oče pro plač,  
tož to je děs a hruza...Eště že má věčena ledi 
srdce na pravym mistě a néni jim jedno co 
za hruzo prošlo tó jižni Moravó a hneď po-
šló nejakó to korono. Pak je za chvilko na 
kontě nejaké ten milión a ledi čočijó, že ob-
rblani a skoro furt naštvani  Češi / a samo-
zřejmě Moraváci a Slezani / dokážó tahnót 
ze jeden provaz a tak hezke pomuct. Deť e 
naši hasiči si sbalele fidlátka a frčele k Břec-
lavi do Moravské Nové Vse oklézet, čestit, 
pocovat, e bórat baráke, ktery se  nedajó  za-
chránit.  Meslim, že hlavně pomuhle leďum 
ož jenom tym, že přejele a nenechale je má-
chat se v té hruze same... Moc tém našim 
klukum hasičském děkojeme.

Ale lito, to je hlavně teplóčko, kdež sloneč-
ko hřeje, všechno kvete a voni... Radojó se 
nejenom ledi, ale určitě e zviřata a kdejaké 
šťór... A kdež ož pak  je teplóčko e večir a ve 
dne horko jak v Habešo, mužeme  se ochla-
dit v našim pěknym kópališťo. Standa Vese-
lé se svó partó ho pořádně večestile, opra-
vile všechne héblata a napostile vodo z té 
našé střibrné Třebuvke. Vepadá to jednodo-
cho, ale zprovoznit dnes kópaliště néni jen 
tak. To mosite pořád neco hlidat: esle máte 
správně tvrdó vodo, jak je to s volnym chló-
rem a s aktivnim kyslikem, esle máte v bazé-
ně uhličitanovó rovnováho... Mosite hlidat e 
cedolke, abe bele správně nalepeny tam kde 
majó bet, abe se vám ledi necórale tam kde 
nemajó.. No je teho na hlidáni až až.
To kdež jsme se jako děcka chodile kó-
pat do Pateřéna, tak tam se nic nehlidalo. 
Snad   jenom paňmáma Kropičková hlida-

la, abe jsme ji nesnědle všecke hroške. Te, 
ktery bele za plotem, bele naše. Co se na 
nás paňmáma nazlobila a nabrblala! Měle 
sme z ni trocho lufta... Až jednó ji otekle 
všecke slipke do kukuřice a paňmáma bela 
neščasná, lomila rokama, že te potvore ož 
asi nikdá neovidi. Tož jsme s děckama za-
běhle do pole, odělale rojnico a za chvilo 
měla všecke pipke spátky doma. No to belo 
radosti! A jako odměno sme dostale plné 
bartušek hrošek, ošatko kadlátek a nejaky 
srstke. A od té dobe jsme bele s paňmámó 
kamarádi.

Na kópališťo v Pateřéně belo sténě fajn. Sta-
čel nám jenom nejaké ročnik,a deka na leh-
nóti a vedržele sme o vode celé deň. Dež ož 
bel jeden rozmlsané, vzal si s sebó šťávo do 
flaške od octa a na jidlo stačel soché rohlik. 
Kdo chtěl ovoce, natrhal si na meze mirabel-
ke, no a ti šekovňéši měle e hroške - néspiš 
asi od Kropičku...Ale belo tam decky moc 
veselo a milo  a kdebe se ta naše veleká parta 
zase nekde potkala, tak be sme se určitě na-
smále, až be nás bolel břoch.
Tož tak... 
Přejo vám všeckém pěkné zbetek lita bez 
velkyho diště a bez divokéch větru a hodně 
kamarádu, kteři pomužó , kdež je zle.
Mňéte se pěkně.                                      Radek
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Josef Mikeš - udělení Medaile za zásluhy o český fotbal

Rostislav Faltýnek - rozhovor v Deníku s kanonýrem Loštic

Pamětní medaile za práci ve prospěch fot-
balu rozdával okresní předseda Vlastimil 
Faltýnek. V  rámci svých cest předal cenu 
od Olomouckého krajského svazu čtyřem 
funkcionářům z  regionu. Jedním z oceně-
ných srdcařů byl loštický „Ferda Mravenec“ 
Josef Mikeš. „Kvůli covidu je bohužel ne-
mohli obdržet v rámci slavnostního večera. 

A tak došlo k menšímu aktu při zápasech je-
jich klubů,“ vysvětlil Faltýnek. Ten si potřá-
sl pravicí s  Josefem Mikešem (SK Loštice), 
Zdeňkem Šanovcem (Sokol Nový Malín), 
Čeňkem Hořavou (Sokol Hrabišín) a Mila-
nem Stratilem (Jiskra Rapotín).  

Zdroj : Šumperský rej

Dvacetiletý útočník Loštic Rostislav Faltý-
nek prožil nejlepší půlrok v mužské katego-
rii. Za svůj tým nasázel v I. A třídě 12 branek 
a výrazně se podílí na jízdě Loštic v Hanác-
kém poháru. Pěti brankami vyřadil Mohel-
nici (5:2) hrající krajský přebor a hattrickem 
Bohdíkov (3:1).
Už od šestnácti let nastupuje Faltýnek s do-
spělými. „Jakmile jsem přešel do dorostu, za-
čalo si mě naše béčko vytahovat a chodil jsem 
i na lavičku za áčko. Potom už jsem stabilně 

hrál za první tým,“ prozradil Rostislav Faltý-
nek na úvod.
Ač je mu teprve dvacet, tak tři sezony ode-
hrál v I. B třídě a po postupu z loňska kroutí 
první ročník v I. A třídě. A paradoxně je pro 
něj jednoznačně nejúspěšnější.
„V  mládeži jsem dával spoustu gólů, býval 
jsem nejlepší střelec a tak nějak se ode mě če-
kalo, že když přijdu do mužů, tak branky pů-
jdou se mnou,“ objasnil.
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Pár jich vstřelil i v předešlých letech, ale vždy 
to bylo v  jednotkách. Boom přišel až letos. 
Ve třinácti duelech I. A třídy zapsal dvanáct 
tref. „Nečekal jsem, že se mi bude tolik dařit, 
protože jsem v áčku zatím žádný střelec nebyl. 
Asi jsem si zvykl na mužský fotbal a získal ně-
jaké zkušenosti,“ potvrdil Faltýnek.
Celý tým Loštic přitom zaznamenal 25 bra-
nek, což znamená, že mladý forvard nasázel 
téměř polovinu gólů celého mužstva, které 
na něj musí spoléhat. „Ale mají na nich po-
díl všichni, protože se na ně napracují, já jsem 
útočník a prosazovat se, je můj úkol. I tak se 
ale trošku pod tlakem cítím, že jsem mladý, 
ale tým mě drží,“ popsal pocity Faltýnek.
„Jsem za to rád, ale mohlo by to být lepší. Ně-
kolik šancí jsem spálil. A  hlavně mě nejvíc 
mrzí, že se mi nepovedlo zlomit zápas, když 
se nám nedařilo,“ dodal.
Většinu ze svých branek potom vstřelil po 
úniku. „Jsem hráč celkem do rychlosti. Na-
běhl jsem si mezi obránce a šel sám. Takhle 
jich padla více než polovina. Kromě toho 
jsem také urostlé postavy a umím udržet míč 
v souboji,“ přiblížil.

A  kromě skvělé formy v  I. A  třídě se Fal-
týnkovi daří také v Hanáckém poháru, kde 
nejprve v  předkole sestřelil Mohelnici pěti 
brankami. Hattrick stihl dokonce během 
šesti minut mezi 5. a 11. minutou. „Bylo to 
spíše o štěstí, že jsem se dostal do šancí a po-
dařilo se je proměnit,“ hodnotil svůj počin.
Další dvě branky přidal ještě do přestávky a 
vyřadil účastníka krajského přeboru z pohá-
ru. „Ale za Mohelnici hrálo hodně dorosten-
ců. Jsem za pět gólů v zápase rád, ale nebral 
jsem je úplně vážně, byla to jen příprava na 
mistráky,“ uznal.
Hattrick přidal i v dalším kole proti Bohdíko-
vu, který Loštice porazily 3:1. „V soutěži, kde 
se hraje o body do tabulky, to všechny týmy be-
rou vážně, což se o poháru říct nedá. Naopak 
já přistupuji ke všem zápasům stejně. Proto se 
mi v něm asi tolik daří,“ řekl Faltýnek.
A  co očekává po výrazně povedeném půl 
roce? „V  Lošticích mě drží parta, lidé a zá-
zemí. Chci jim pomoci k udržení v I. A třídě 
a třeba i k posunu do lepší poloviny tabulky. 
Na vyšší soutěž se zatím nesoustředím, i když 
bych si ji časem rád vyzkoušel,“ uzavřel.

Zdroj: Olomoucký deník
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Vážení a milí,
V sobotu 13.11. se v Lošticích na místním TJ 
Slavoji uskutečnila akce pro naše nejmenší 
fotbalisty, jejich nejbližší a nejvěrnější.
Za podpory rodičů, Města Loštic, TJ Slavoj, 
SK SIGMA Olomouc, SK Loštice, kavár-
ny U Lišky, studia Emporia, firem Siemens, 
Transfer, ZLKL, BMH, místní prodejně 
CBA Market, paní Šimkové, pana Phdr. Lol-
ka a řadě dalším patří VELKÉ DĚKUJE-
ME, všichni zmiňovaní nám pomohli oce-
nit naše ratolesti, každý z nich plnou měrou 
přispěl k tomu uskutečnit toto krásné, nejen 
fotbalové odpoledne.
V sobotní odpoledni se uskutečnila akce, 
která nadchla nejen ty nejmenší, ale spoko-
jeni odcházeli i jejich nejvěrnější.
Ve 14:00 hodin vše začalo, jako první se na 
programu na místním SK Slavoji, odehrál 
litý fotbalový boj, který snad Loštice ještě 
nezažili, nikdy neviděli, proti sobě se po-
stavili dva v tu chvíli znepřátelené tábory a 

to chlapci nejmladší přípravky, proti nim se 
postavilo jejich 8 statečných maminek, do té 
doby nepolíbené fotbalem, toto dramatické 
utkání, řízeno ligovým rozhodčím a za bed-
livé kontroly Varu, přineslo plno okamžiků 
plné zvratů, smíchu, ale i velmi podařených 
fotbalových akcí, příkladem budiž několik 
fenomenálních zakončení ze strany mami-
nek. Toto utkání bylo napínavé až do samé-
ho konce a nikoho nepřekvapilo, když ko-
nečný výsledek byl 5:5, na řadu tedy museli 
přijít pokutové kopy, kde se projevila něko-
lika letá zkušenost našich nejmenších a za-
slouženě tedy vyhráli. Klobouk dolů před 
maminkami, dámy smekám.
Na řadu přišlo venkovní sportování, kde se 
naši nejmenší mohli vydovádět na dalších 
míčových hrách.
Dalším bodem dne byla debata s předsedou 
výboru SK OLOMOUC SIGMA MŽ, z. s. 
Jakubem Benešem, kterému tímto velmi dě-
kujeme za svoji účast, za věcné dary, za to, 

Akce pro nejmenší fotbalisty
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že nám odpověděl na všechny všetečné otáz-
ky, týkající se, fotbalu, životosprávy, chování 
malých fotbalistů-rodičů, přístupu ke škole 
a že nám předal plno dalších užitečných rad 
a informací.
Po této debatě následovalo promítání věřte 
mi velmi zajímavých fotbalových momentů, 
které se událi v tomto roce, nad z řadou z 
nich jsme se ze srdce zasmáli.
No a jak to bývá na konci, i tu přišlo vyhod-
nocení těch nejmenších, ale i rodičů, mezi 
sebou jsme ocenili např. největší princátko, 
největšího mimoně, srdcaře, kliďase a z řad 
rodičů byli oceněni např. největší modelka, 
nejhlasitější, nejvěrnější ale i nejdéle se smě-

jící fanoušek. Všichni byli odměněny věcný-
mi dary, které jsme dostali od našich spon-
zorů. 
Závěrem chci všem poděkovat za jejich pří-
stup, aktivitu, která nejen tato akce vyžado-
vala, za to, že rodiče vedou své ratolesti ke 
sportu, za ochotu trenérů, kteří se věnují na-
šim dítkám bez rozdílu, poděkovat se sluší 
SK Lošticím městu a všem, kteří pomáhali, 
pomáhají a budou na dále pomáhat a pře-
ji si, ať Vás všech je co nejvíc a ať se tako-
vé akce opakují, protože komu dát, když ne 
svým dětem.
Sportu zdar a fotbalu zvlášť.

Radek Horák

Ve čtvrtek 11. listopadu 2021 pře-
vzal náš velitel jednotky pan JO-
SEF POKORNÝ nevyšší možné 
hasičské vyznamenání – titul Za-
sloužilý hasič.
V roce 1968 vstoupil do doroste-
neckého družstva a již v roce 1971 
byl zařazen jako řádný hasič do vý-
jezdové jednotky. Netrvalo dlouho 
a stal se řidičem – strojníkem a sta-
ral se o svěřenou techniku. 
Od roku 1997 je velitelem zásaho-
vé jednotky SDH Loštice, kdy pro-
kázal své organizační schopnosti 
během ničivých povodní. 
Prosadil přebudování staré kotel-
ny na novou hasičskou zbrojni-
ci, získal pro jednotku postupně 
několik hasičských vozidel. Díky 
jeho píli byl schválen projekt pří-
stavby hasičské zbrojnice.
Je vzorem pro své mladší kolegy, 
nechybí u žádné brigády ani žádné 
sportovní nebo kulturní akci.

Hasiči Loštice

Zasloužilý hasič Josef Pokorný
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Žák základní školy v Lošticích Alexandr 
Kaniščev, který své cyklistické dovednosti 
zdokonaluje v jednom z nejlepších mládež-
nických celků České republiky Tufo Pardus 
Prostějov, má za sebou úspěšnou cyklistic-
kou sezónu. Pod vedením trenérů Richarda 
Kratochvíla a Michala Clementise v letoš-
ním roce dosáhl velmi kvalitních výsledků. 
Vrcholem sezóny byl zisk zlaté medaile na 

Zlato a stříbro z mistrovství ČR v cyklistice putuje do Loštic

dráhovém mistrovství ČR mládeže. Závod 
se konal začátkem července na velodromu v 
Prostějově. V závodě sprintu dvojic po boku 
svého kolegy Matěje Dedka obsadili první 
místo a slavili zisk titulu mistra ČR, když ve 
finále porazili dvojici závodníků Dukly Pra-
ha. Dále na tomto mistrovství obsadil další 
tři 4.místa, a to v bodovacím závodě, vylu-
čovacím závodě a v omniu.
Svoji dobrou formu si udržel i o týden poz-
ději na mistrovství ČR mládeže v silniční 
cyklistice v Terezíně. Hned v první disci-
plíně, časovce jednotlivců na 11 km, obsa-
dil skvělé druhé místo. V cíli byl Alexandr 
trochu zklamán, protože za vítězem zaostal 
o 12 sekund. V silničním závodě jednotlivců 
už se mu tolik nedařilo. Po dobrém výkonu, 
kdy po celý závod byl velice aktivní a sna-
žil se peloton závodníků roztrhat na menší 
skupiny, udělal v závěrečném spurtu celého 
pelotonu drobnou chybu a ta ho stála umís-

Alexandr Kaniščev  v žluto modrých barvách Tufo Pardus Prostějov během etapy na Malém 
závodě míru v Lanškrouně.
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tění na stupních vítězů. V závodě nakonec 
obsadil 12. místo.
Během roku získal i řadu dalších úspěchů, 
jako například celkové druhé místo v pohá-
ru Carla cup kritérijní liga, 3. místo v cel-
kovém hodnocení Českého poháru na dráze 
a 6. místo v celkovém hodnocení  Českého 
poháru na silnici. 

Pro Alexandra byl velkou zkouškou i start 
na mezinárodním etapovém závodě Malý 
závod míru v  Lanškrouně, kde nasbíral i 
velké množství cenných zkušeností. Na zá-
vod se kvalifikoval jako jeden ze šesti vybra-
ných cyklistů ze své kategorie, jelikož závod 
je určen pro starší věkovou kategorii pro své 
těžké kopcovité etapy.     Roman Kaniščev st.

Druhé místo je výborné umístění, je vý-
sledkem píle, vůle a odhodlání. Místní or-
ganizace Nová Strašecí Českého rybářského 
svazu uspořádala Mezinárodní Mistrov-
ství ČR v  LRU plavané ve dnech 23.10.-
24.10.2021. Skvělého úspěchu u Turyňského 
rybníku v  obci Srby dosáhl Roman Kaniš-
čev z Loštic. V jednotlivcích vybojoval krás-
né druhé místo v konkurenci 82 závodníků. 
Stříbro si odnesl i ze závodu družstev, kde 
startoval za tým MO ČRS Mělník SENSAS. 
Startovalo 21 týmů.
V  souvislosti s  výše uvedenou informací 
bych si dovolil pro čtenáře Hlasu Loštic po-
ložit Romanovi pár otázek.

Nejprve Ti za sebe i čtenáře blahopřeji 
k  umístění. Druhé místo na mistrovství 
republiky je krásné. Jak dlouho se tomuto 
sportu věnuješ?
Plavané se závodně věnuji 6 let, teď momen-
tálně závodím za klub Mivardi Hustopeče. 
Pracuji ve firmě Mivardi a ta nám vytváří 
dobré podmínky k  závodění, protože je to v 
oboru a majitel je sám závodník.
Co předcházelo tvému úspěchu i celého 
týmu?
Chytali jsme dobře už od pátečního trénin-
ku. Jako tým jsme se dohodli, že ho musíme 
ukončit dřív. Vše fungovalo perfektně a ne-
chtěli jsme, aby ostatní týmy okoukali naší 
strategii a vychytávky, co jsme vymysleli.

Rybář Roman Kaniščev dvakrát druhý v plavané

Mohl bys přiblížit atmosféru závodu?
Oba dny byla teplota pod nulou a foukal ex-
trémní vítr, který den před závodem pustošil 
střední Čechy. Bylo to ve zprávách. Bylo povo-
leno se usadit do vody, takže nebyl žádný med 
se vůbec nachystat a v tom 4 hodiny závodit. 
Doba závodu, včetně všech příprav, je ofici-
álně 6 hodin - 2 hodiny příprava + 4 hodiny 
lovu a po zbytek víkendu se člověk nezastaví. 
V sobotu jsem chytil kolem 70 ryb a v neděli 
více než 140.
Za čtenáře Hlasu Loštic Ti do budoucna 
přeji mnoho dalších úspěchů ve všem, co 
Tě baví.                                     David Kofránek
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Sobota 18.září v areálu zámeckého parku 
byla ve znamení cyklokrosu. Počasí přálo 
závodům v rámci FORCE – KOLÁRNA – 
ODERSKÝ POHÁR 2021. Za dřinou a zá-
žitky z klání se sjelo do Žádlovic na desítky 
cyklistů. Stejně jako minulý rok pro ně bylo 
připraveno skvělé zázemí, zajímavá trať. Bez 
zápalu a obětavosti SDH Žádlovice by se to 
neobešlo. Organizaci závodu a všeho kolem 
měl na starosti Jaroslav Vykydal. Sám si na-
plno zažil, co vše pro závodníky připravil, 
neboť se sám účastnil závodu v jedné kate-
gorii. A nevedl si vůbec špatně. V  startov-
ním poli kategorií Muži masters 35+,45+ 
se umístil na šestém místě z 18 a ve katego-
rii 35+ vybojoval první místo. Další zástup-
ce z Žádlovic Jaroslav Vykydal ml., sbírají-
cí zkušenosti v týmu TJ AŠ Mladá Boleslav, 
jel ve startovním poli Junioři, M23 a Elite. 
Tam mezi 25 cyklokrosaři vybojoval 8 mís-
to. Soupeřit na jedné trati s borci kategorie 
Elite, jsou zkušenosti k nezaplacení.

Cyklokros po roce opět v Žádlovicích

Ještě než začalo klání registrovaných žáků, 
žaček, kadetů, juniorů, žen a mužů před po-
lednem od 11:30, bylo dopoledne od 9:30 
věnováno závodům pro děti. Ty si mohly jen 
tak zasoutěžit a vyzkoušet atmosféru cyklis-
tického závodu.
Závěrem by pořadatelé chtěli poděkovat 
sponzorům. Jsou to: Autoservis Doubravi-
ce, A.W. Loštice, BESIP, BMH – Bezvýkopo-
vé sanační práce, Cyklo Tomek, Geis Gluver, 
Hekele Vladimír, Jednota Loštice, MAS Mo-
helnicko, Metrie tools, Město Loštice, Pivo-
var Litovel, Pro Doma Mohelnice, Restau-
race u Coufalů, Stavkomplet s.r.o., ZLKL 
Loštice.                  David Kofránek
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Rodiče pozor - neregulovaný prodej nikotinových sáčků

V podstatě jde o malé polštářky s ochuce-
nou nikotinovou náplní umisťované pod 
horní ret. Zde je lze nechat 15-30 minut, a 
po tuto dobu se uvolňuje nikotin a příchutě, 
které jsou absorbovány ústní sliznicí v dás-
ni. Sáčky lze využít i tam, kde konzumovat 
klasické cigarety ani jejich bezdýmné vari-
anty není možné. Tedy například v kině, v 
autobuse, ve vlaku nebo v kanceláři. Nikoti-
nové sáčky prodávané v Česku obsahují ni-
kotin, ale ne tabák. To má ale jeden podstatný důsledek - díky tomu stojí zcela mimo regula-
ci tabákových výrobků. A neplatí tedy pro jejich prodej ani věková hranice 18 let, je možné 
na ně dělat reklamu a také nabízet vzorky zdarma. Tedy věci, které u klasických cigaret, ani 
jejich bezdýmných variant rozhodně dělat nelze. Jejich konzumace může děti přivést i k ja-
kékoliv jiné závislosti. A dokonce jsou nikotinové sáčky mnohem horší než běžné cigarety. 
Nejsou vidět, děti se s tím nemusí schovávat někde před školu, ale klidně je mohou konzu-
movat i během vyučování. Navíc rodiče a učitelé tyto výrobky často neznají, takže jim to ne-
zabaví a nevědí, že mohou být rizikové," Děti kolem šestnácti let konzumují nikotinové sáč-
ky s tvrdým alkoholem, což je pro organismus mladého člověka opravdu ničivá kombinace. 
Nebezpečnost nikotinových sáčků zvyšují i různé příchutě. To je pro děti atraktivní a efekt 
intoxikace je zde téměř okamžitý. Navíc organizmus mladého člověka není dovyvinut fyzic-
ky ani psychicky a závislost u něj se může rozvinout rychleji než u dospělého s tím, že niko-
tinové sáčky mohou sloužit jako přestupná stanice k jiným drogám, například marihuaně.

Zdroj: https://www.denik.cz/cesi-a-zavislosti-koureni/zradne-nikotinove-sacky-nepodlehaji-
-zakonne-regulaci-a-mohou-vest-k-zavislosti-2.html

znamená velké riziko pro děti, upozorňují psychologové
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Svého bývalého manžela Sheila už nikdy nechtěla vidět, takže ji nemile překvapilo, když se zří-
til s letadlem do močálů na jihu Georgie a musela ho jít identifikovat. Ještě více ji překvapilo, 
co si s sebou přivezla z márnice.
Anya Martin přispěla povídkami do mnoha zahraničních antologií a Tráva se pak stala její 
první samostatnou publikací. Čeká vás skutečně zvláštní příběh o prapodivné bažinné lásce, 
ztrátě, sexu a smrti.

První kniha nového loštického nakladatelství

Tak zní anotace první knihy nového loštic-
kého nakladatelství Medusa. Je jí Tráva, 
novela americké autorky Anyi Martinové, 
a koupíte ji na stránkách knihymedusa.cz. 
Je to příběh ženy, která se rozvedla s násil-
nickým alkoholikem, ale i po jeho nena-
dálé smrti se s ním musí neustále vypořá-
dávat a dál čelí svým traumatům. Útěchu 
nalézá u jiného monstra, které jí nečeka-
ně vstoupí do života. A jak asi tušíte, ne-
bude to úplně veselý příběh. Přesto se jed-
ná o knihu, jež dokáže poskytnout útěchu 
a dodat sílu nejen těm, kteří mají osobní 
zkušenosti s domácím násilím – i když těch 
v současné době bude stále víc, když kvůli 
pandemii končí oběti uvězněné s agresory. 
Základ příběhu dokonce vychází ze skuteč-
ných událostí, jak autorka objasňuje v do-
slovu otištěném poprvé až v tomto českém 
vydání.
 Knihu dále doplňuje exkluzivní, rovněž 
dříve nepublikovaná předmluva spisovatel-
ky Gwendolyn Kiste a trojice vnitřních ilu-
strací americké výtvarnice Jeanne D’Angelo. 
Kniha původně vyšla u malého nezávislého 
nakladatelství Dim Shores a oproti prvnímu 
anglickému vydání je bohatší ještě o vlastní 
soundtrack – Anya Martin sestavila seznam 
doporučeného poslechu, čítající přes čtyři-
cet skladeb, a v knize najdete odkaz k jejich 
přehrání na internetu. Nechybí ani ukáz-
ka z dalšího připravovaného titulu (jímž je 
novela oceňované americké autorky Livie 
Llewellynové Ta, co jde první).

 Knihu jsem vybral a do češtiny přelo-
žil já, Roman Tilcer. Literárnímu překla-
du se  věnuji od roku 2008, kdy jsem zís-
kal 3.  cenu v  Překladatelské soutěži Jiřího 
Levého. Pro nakladatelství Host převádím 
do češtiny N. K. Jemisinovou, pro Laser Joea 
Abercrombieho či Kevina Hearnea, pod na-
kladatelstvím Perseus jsem se zhostil něko-
lika románů Davida Gemmella. Na webu 
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nakladatelství Medusa případně najdete ži-
votopis včetně kompletního seznamu dopo-
sud publikovaných překladů.
Vydávat knihy není nic snadného, zvlášť když 
je člověk žánrově vyhraněný a klade vysoké 
nároky na kvalitu, ať už textu, překladu či tech-
nického zpracování knihy (o to se v tom pří-
padě postarala mohelnická tiskárna Křup-
ka). Budu tedy rád za veškerou podporu. 
Řekněte o Meduse přátelům. Můžete ji laj-
kovat, sdílet a komentovat na Facebooku 
a Instagramu a přihlásit se k odběru jejího 
YouTube kanálu a newsletteru. Na YouTu-
be teď najdete autorčin vzkaz českým čte-

nářům, nahraný k příležitosti pražského 
festivalu HorrorCon, kde 13. 11. proběhl 
slavnostní křest knihy. Odběrem newslet-
teru si kromě zpráv o připravovaných no-
vinkách a slevových akcích zajistíte i před-
nostní přístup k rozhovorům, článkům a 
povídkám, které budu čas od času zveřej-
ňovat na webu Medusy v sekci Čtení zdar-
ma. Největší podporu Meduse samozřejmě 
vyjádříte koupí knihy – a v Lošticích budete 
mít dopravu zdarma, protože si Trávu bude-
te moc vyzvednout na adrese nakladatelství 
nebo vám ji osobně doručím do schránky.

Roman Tilcer

V sobotu 13. 
listopadu 2021 
jsme se roz-
loučili v koste-
le sv.Prokopa 
s Marií Směš-
nou, dožila se 
úctyhodné-
ho věku 95 let. 
Znali ji dobře 
loštičtí farní-
ci, stejně jako 
jejího manžela 
Vojtěcha, kte-
rý byl dlou-

há léta místním kostelníkem. Ten zdán-
livě obyčejný a prostý život Mařenky 
byl zároveň velmi výjimečný. A vzácný  
jako ona sama. Kdo ji alespoň trochu 
znal, ví stejně jako já, že byla obdařena 
mimořádnou laskavostí, dobrotou, po-
chopením pro druhé. A byla připrave-
na druhým pomáhat, naprosto přiro-
zeně, v souladu s řádem a vírou, které v 
sobě nosila, aniž by o nich sama mluvila. 

Rozloučení s Mařenkou – Marií Směšnou
Vlastně celý život, pokud toho byla po 
zdravotní stránce schopna, se starala o 
někoho ze svých blízkých. A nejen těch, 
protože jí byl blízký každý člověk, kte-
rý se v jejím okolí objevil a její pomoc, 
byť by se jednalo jen o  povzbudivé slo-
vo, potřeboval. Až teď jsem si uvědomil, 
že ona sama si nikdy na nic nestěžova-
la. Přitom prožila více těžkých chvil, ně-
kdy ji trápilo zdraví, po manželovi  ze-
mřeli také její dva synové, Vojta a Vašek. 
Setkat se s Mařenkou bylo pro každého vel-
mi milé, očistné a povznášející. Dokázala 
jednoduchými slovy vyjádřit moudrost a 
víru a být pro druhé opravdovou oporou.  
A když už se občas velmi výjimečně za-
mračila, tak jedině sama nad sebou, kdy 
pochybovala nad vlastními myšlenka-
mi s obavou, aby k ní byl Bůh shovívavý. 
Na Mařenku se nedá zapomenout . . . součas-
ně ale vzpomínky na ni jsou velkou nadějí. 
Moc děkuji všem, kdo se přišli rozlou-
čit. Děkuji za sebe a její rodinu, zvláště za 
vnučku Renatu a vnuka Jirku.

Petr Vintrocha
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Tichá vzpomínka

Malá vesnička Lechovice, poblíž Loštic mi 
učarovala. Chodil jsem tam pracovně přes 
les z mého bydliště ve Vlčicích.
Psal se rok 1979. V té době bylo nutné být 
zaměstnán, protože po větší časové absen-
ci bez práce, byl člověk stíhán pro příživu. 
Zemědělské družstvo Loštice mělo v obci 
Lechovice farmu na chov hus. Byl jsem 
tam přijatý coby noční hlídač líhní housá-
tek. Líhnutí probíhalo ve staré středověké 
budově, kde bývala dříve hospoda. Byd-
lel tam také hajný, který v minulosti sloužil 
pod pány, kteří vlastnili zámek Žádlovice. 
Po roku 1945 stát vše znárodnil. Nejdříve 
vzniklo JZD Lechovice, pak se spojili s Pav-
lovem a v roce 1974 došlo k velkému celku s 
vedením v Lošticích.
Moje profese byla odjakživa malíř a grafik, 
v té době jsem byl pro režim nepřijatelný, 
stejně jako v 50. letech paní spisovatelka 
Žofie Hekelová. Žofie byla o třicet čtyři let 
starší než já. Paní Langová, v jejíž chaloupce 
jsme se poprvé setkali, byla ještě starší. To 

ale nemělo vliv na naše společné debaty a 
porozumění. Podvečerní hovory se soustře-
dily na Státní zřízení, literaturu, malířství, 
přírodu . . . Četl jsem zrovna „Největšího 
z  pierotů“ od Kožíka, tak mě paní Žofie 
měla, co říci. A také jsme se bavili o Václavu 
Renčovi, který jí byl morálním vzorem. Já jí 
zase vyprávěl, jak jsem bydlel v pražské Lib-
ni. Tam jsem chodil do školy, přes náměstí 
Dr.Holého okolo Automatu Svět. Přes veli-
ká výkladní skla tam vevnitř stávali /proto-
že v bufetech nebylo místo k sezení/ mistr 
Bohumil Hrabal, básník Egon Bondy, a až 
později doceněný grafik Vladimír Boudník. 
Popíjeli pivo za pivem o sto šest, jak se říká.
Vznikl tak v literárním nebi Něžný Barbar, 
který byl později úspěšně zfilmován.
Na tyto bohémské pány mě upozornil můj o 
osm let starší bratr Petr, který již v té době 
znal Hrabalovu prvotinu Perličky na dně. Já 
jsem v době mého života v Libni měl 7 roků.
A tak jsem paní Žofii citoval Bondyho bás-
ničky -    
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Nejohavnější ze všech věcí
Je zvíře zavřené v kleci
Tak žiju já a je to k nevíře
Že jsem pitomější než zvíře
Můj život připadá mi jako vězení
A jen nevím zda je to tak či není

Paní Žofie měla doma několik obrazů od 
loštického malíře Huga Šilberského, rodin-
ného přítele Hekelových, který je často na-
vštěvoval, když bydleli ve vlčické papírně. 
Já jsem zdědil po Hugovi malířský stojan, 
mám ho dodnes v atelieru a moc mi slouží. 
Paní Žofie byla ráda, že ho vlastním.

Také jsem do 
Lechovic nosil 
samizdaty, lite-
rární věstníky, 
Paternoster, In-
verze, 
INFOCH. 
/informace 
o chartě/ aj.
V srdci vzpo-
mínám na obě 
lechovické dámy, paní Langovou a spisova-
telku Žofii Hekelovou.

Pavel A.Taťoun, malíř, grafik

V roce 2020 to bylo 100 let od jejího naroze-
ní. Jak se zmínil literární vědec a místopisec 
František Všetička, Žofie Hekelová je další li-
terární talent, který komunistická moc nemi-
losrdně zdeptala. Někde se psalo, že je neprá-
vem zapomínaná a zapomenutá spisovatelka. 
Narodila se v Konici. V roce 1935 její rodiče 
museli prodat dům a odstěhovali se do Vl-
čic, kde si pronajali domek a otec vedl ob-
chod s  malým hostincem. Mladá Žofie po 
absolvování měšťanky v Mohelnici a studií 
na obchodní škole v  Olomouci pracovala 
jako účetní v papírně ve Vlčicích. Provdala 
se za Františka Hekeleho, technika papírny 
a pozdějšího správce mohelnického muzea. 
V  roce 1951 skončila krátká epizoda její-
ho členství v  komunistické straně, ze které 
vystoupila na protest proti uvěznění básní-
ka a literárního přítele Václava Renče. Díky 
tomu byla označena za politicky nespoleh-
livou. Následovala ztráta místa ekonom-
ky v papírně a byla převedena na manuální 
práce do nádvorní čety. Po té se ke svému 
oboru sice po letech vrátila, ale pokud se ji 
podařilo získat důstojnější práce, byla oka-
mžitě přeložena.

Za války začala psát básně a povídky. V roce 
1943 vysílal rozhlas její rozhlasovou hru 
Bloudění a pásmo o Lošticích. Přátelila se 
s  loštickým malířem Hugo Šilberským a 
byla členkou ochotnického divadla. Totální 
nasazení na práci v Říši za protektorátu bylo 
inspirací k  prvnímu románu Aigen, který 
vyšel roku 1944. Námětem je těžká práce na 
statku, jehož obyvatele stíhá jedna rána osu-
du za druhou. Hlavní hrdinka Tereza Aigen 
se obětuje pro ostatní členy rodiny. Dle lite-
rárních kritiků se jednalo o neobyčejně silné 
dílo. V roce 1948 spisovatelce Žofii Hekelo-
vé vyšel román Obyčejné děvče. Je to příběh 
nesourodé, rozhárané živnostenské rodiny, 
ve které dospívá dívka, svým prostředním 
výrazně poznamenaná. Potom už psala jen 
„do šuplíku“.
Jak bylo psáno v  knize Spisovatelka Žofie 
Hekelová od Františka Všetičky, tak přes po-
psané potíže s novým režimem je život spi-
sovatelky, která prožila 26 let na Vlčicích a 
v Lošticích, nejplodnějším a nejspokojeněj-
ším obdobím jejího života.

David Kofránek

Žofie Hekelová
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Město Loštice společně s obcí Palonín 2. říj-
na 2021 uspořádali 3. ročník setkání adop-
tivních rodičů stromů, které lemují cyklo-
stezku Loštice – Palonín. Adoptivní stromy 
vstoupily do čtvrtého roku života a velmi se 
jim daří. Od doby, kdy byly vysázeny, zmo-
hutněly a pevně zakořenily. Proto letos bylo 
hlavním úkolem zbavit stromy ochranné 
juty omotané kolem jejich kmenů a odebrat 
jim jejich podporu z kůlů. Také se stromům 
tradičně upravovaly závlahové mísy a dosy-
pávala se potřebná chybějící štěpka. Během 
roku došlo k  přelomení jedné třešně vět-
rem. Tento strom byl nahrazen novým, aby 
alej byla zachována a jeho rodičům neby-
lo smutno z jeho ztráty. Při odebrání kůlové 
podpory došlo i k odebrání cedulek ozna-
čujících pořadí v aleji a text „majitele“ stro-
mu, na kterých byl vidět negativní vliv roč-
ních období. Nezoufejte. Cedulky budou 

Sraz adoptivních rodičů stromů 

nové a opět budou zdobit každý strom. Na 
akci přišlo hojné množství lidí včetně ce-
lých rodin i s  dětmi. Sluníčko svítilo, bylo 
krásně teplo a taky jsme se pořádně poba-
vili a nasmáli. Pro pracanty byl nachystán 
teplý čaj, grog a vynikající pečené dobroty 
šikovných hospodyněk. Po celé délce cyklo-
stezky byla pro děti připravená interaktiv-
ní soutěž, u které procvičily čtení pomocí 
Morseovy abecedy a také si ověřily znalosti 
z oblasti flóry. Všichni si mohli hravou for-
mou vyzkoušet, zda umí řádně třídit odpad, 
což se v novém roce nejen v Lošticích bude 
určitě hodit. Děti, které přišly na setkání, 
připravily u cyklostezky překvapení, na kte-
ré si budeme muset počkat až do jara. Pev-
ně věřím, že se stromům bude dařit i nadá-
le a že se při práci a zábavě sejdeme opět v 
příštím roce.

Radka Kristenová

Návrat k normálu
Zřejmě bude nevratnou cestou, prováze-
nou nostalgickými vzpomínkami, kdy po 
rouškách a covidu, ještě nebylo vidu ani 
slechu. Vakcinologové sdílí obavy, že covi-
du se nezbavíme, jen v jeho obměnách se s 

ním budeme muset naučit žít. K tomu, když 
přičteme, rostoucí nároky Bruselu na ekolo-
gii, které většina z nás finančně nepokryje, 
úsměvy se převtělí v pochybnosti. Auto za 
lidové peníze s klasickým čtyřválcem již té-
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měř nekoupíme a dát více jak ,,mega» za el-
-auto zůstává jen pro úzkou, movitější kli-
entelu. Zelení se rozpláčou, když majitelé 
starých aut s osvědčenými, atmosférickými 
čtyřválci budou ještě více hýčkat své ,,miláč-
ky» a jezdit dokud se nerozpadnou?   Žijeme 
ve zvláštním světě. Nepřijde Vám, že ubývá 
pokory, slušnosti a přibývá agresivity, hyeni-
zmu a násilí? Obliba psychotropních látek v 
době covidu strmě narostla (uvádí statisti-
ky) a závislí, ztrácejí kontrolu sami nad se-
bou. Stále častější policejní honičky s rych-
lými řidiči i neřidiči pod vlivem omamných 
látek dokazují, že na řešení situace včera 
bylo pozdě. Pojišťovny řeší mnoha milio-
nové škody dotčených nešťastníků (auta po 
havárii nedosáhnou parametrů aut, havá-
rií nedotčených), kteří se jen tak náhodou 
připletli do cesty. Mimochodem, ukrade-
né, většinou luxusní, ale rychlou projížďkou 
zdemolované auto, které si ,,půjčil» zdrogo-
vaný recidivista, je pro skutečného majitele 
na Bohnice. Někdo tyto škody zaplatit musí. 
Nezaplatíme všichni více za havarijní a po-
vinné ručení? Závislost na drogách spotře-
buje sumy, které vyrážejí dech.  Neměla by 
EU a naši politici přitvrdit a vložit do nápra-
vy alespoň tolik úsilí, jaké v poslední době je 
věnováno ekologii? Máme po volbách a Ba-
bišovo ANO bylo koaličními seskupeními,, 
jasnou většinou» poraženo a Babiš bude v 
opozici. Piráti po debaklu v parlamentních 
volbách (voliči jim vzali 18 křesel), se museli 
vzdát iluzí o křesle premiéra. Proč ne koali-
ce až po volbách, žasne volič? Většina před-
volební opozice vyčítala vládě nízké daně a 
štědré platy. Přitom zdražuje všechno kolem 
nás tempem, které bere dech. Senátoři přija-
li opatření. Senát zamítl návrh na zmrazení 
platů ústavních činitelů. Od ledna příštího 
roku si polepší o 5500 Kč a průměrný plat 
bude zhruba 96 300 Kč + měsíční náhrady. 
(těch nezařazených, bez funkcí). Pětičlenná 

rodina by takový příjem brala všemi deseti! 
Téměř 6-ti % očekávaná inflace z důchodu 
15 500 Kč ,,sežere» 900 + Kč ! Takže ono sli-
bované v průměru 805 Kč navýšení důcho-
dů, tolik kritizované vítězi voleb, nepostačí 
na růst životních nákladů. I město Loštice 
bylo zasaženo covidem a všemi problémy 
s tím spojenými. Místní obecní samosprá-
va navzdory problémům, nezůstala pasiv-
ní. Nejde přehlédnout: Koupaliště ve správě 
města, navzdory covidu, poskytlo návštěv-
níkům více možností relaxace. Prostranství 
na Loužku, dostalo nový, slušivý kabát. Do-
morodci u kostela se roky domáhali vylep-
šit ,,Malý rynk» a příjezdovou cestu, včet-
ně chodníků. Dočkali se. Řidiči na Mlýnské 
ulici, jsou ušetřeni výmolů a jezdí do garáží 
po nové cestě z recyklovaného asfaltu. Ško-
da, že k dokonalosti nezbyla trocha peněz 
na povrchovou penetraci. Před rokem na 
sídlišti na Sokolské přibylo tolik potřebné, 
prostorné parkoviště pro osobní automobi-
ly. Nebylo by, bez výrazné finanční injekce 
ZLKL. Díky, pane Brázdile. Vraťme se do re-
ality. Lidé jsou zaskočeni strmým nárustem 
cen energií a zasáhla nás nová vlna covidu. 
V Německu mnoha četné větrné elektrárny 
(mají nahradit jádro a uhlí) při vánku zača-
ly stávkovat. Nedostatek elektřiny okamžitě 
vyšrouboval její cenu do závratných částek. 
Skokově se zvýšila i cena plynu. Pozadu ne-
zůstaly ceny benzínu a nafty, které atakují 
historické rekordy. Rusové sice mají dosta-
tek plynu a ropy, ale nemají dobré vztahy s 
EU. Zelení by měli přehodnotit situaci, že 
dešti a větru poručit nelze. Německo i Fran-
cie zvažují po kolapsu energií návrat k jádru. 
Inu dobrého pramálo, lépe již bylo, čeka-
jí nás horší časy. S průvanem v našich pe-
něženkách přibude nervozity a nespokoje-
ných. Vývoj posledních událostí očekávaný 
návrat k normálu zřejmě o několik let odsu-
ne.                   Zdeněk Linhart    
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V Žádlovickém parku byla dokončena 
nová vodní nádrž. Investorem projektu jsou 
Lesy ČR. Jedná se o stavbu, jejímž primár-
ním účelem je vytvoření stálé vodní plochy 
obnovením, v minulosti zaniklé, malé vod-
ní nádrže a revitalizace vodního toku Pod-
hrádek. Vodní nádrž je boční, s rozsáhlým 
litorálním pásmem. Kapacita vodního toku 
je v revitalizovaném úseku oproti stávající-
mu stavu snížena, v nivě jsou vyhloubeny 
neprůtočné tůně. Odtokové poměry v úze-
mí budou příznivě ovlivněny. Dojde k zadr-
žení vody v krajině a ke zpomalení povrcho-
vého odtoku. Nádrž leží v ploše lokálního 
biocentra, podél stávajícího vodního toku 
je veden lokální biokoridor. Realizací akce 
bude zlepšena funkce územního systému 
ekologické stability na katastru obce Žádlo-
vice a Loštice. Město Loštice u vodní nádr-
že umístilo houpací lavici a herní prvek pro 

Co by Vás mohlo zajímat z E-zpravodaje města Loštice

děti. Mobiliář doplňuje kouzlo vybudované 
vodní nádrže o místo odpočinku a relaxace. 
Jděte po stopách lišky Bystroušky po naučné 
stezce „Vandr s Bystrouškou a Tvarůžkem“, 
projděte se parkem a zastavte se na chvíli u 
nové vodní nádrže. Procházka Vás jistě po-
hladí po duši.
Město Loštice ve spolupráci s Mikoregio-
nem Mohelnice dokončuje projekt elektro-
nických úředních desek pro města a obce 
mikroregionu. Součástí elektronické úřed-
ní desky, která bude umístěna před radnicí 
města, budou webové stránky města a dů-
ležité informace pro občany našeho města i 
turisty. Jedná se o jeden z mnoha kroků, kte-
ré nás čekají na cestě k elektronizaci veřejné 
správy, který odpovídá současným trendům 
v oblasti e-governmentu.
Město Loštice spustilo nové webové strán-
ky. S novým designem i novým zveřejňo-

Foto Jana Opočenská
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váním informací pro Vás se postupně se-
znamujeme, proto prosíme o trpělivost a 
pochopení, pokud nebude vše od začátku 
stoprocentní. Součástí nových webových 
stránek je i mobilní aplikace V OBRAZE a 
nový systém Smart info. K oběma komuni-
kačním nástrojům je možné se přihlásit pro-
střednictvím úvodní webové stránky města.
Město Loštice dokončuje projekt ulice 
Moravičanská a připravuje se na podání žá-
dosti na poskytnutí finančních prostřed-
ků na vlastní realizaci projektu, která bude 
pro město finančně velmi náročná. V příš-
tím roce se s realizací projektu nepočítá, a 
to ani na straně města, které vzhledem k ná-
ročnosti projektu musí hledat zdroje na spo-
lufinancování projektu, ani na straně vlast-
níka komunikace. Naši snahou je projekt 
připravit k realizaci na rok 2023 za předpo-
kladu, že se městu podaří získat na projekt 
finanční zdroje a vlastník komunikace bude 
připraven projekt společně s městem reali-
zovat. Vzhledem k tomu, že projekty na sebe 
v některých místech navazují, nelze projekt 
bez spolupráce s vlastníkem komunikace 
provádět.
Město Loštice řeší požadavek vlastníka ne-
movitosti na ulici Palackého na přestavbu 
nemovitosti na 15 bytových jednotek. Stav-
ba bytového domu je z pohledu města z ně-
kolika důvodů problematická. Město má 
obavy z výškové budovy umístěné do stře-
du bytové zástavby, z parkování vozidel z 
bytového domu na veřejných parkovacích 
plochách na náměstí Míru určených pro ná-
vštěvníky města, z dopravního napojení by-
tového domu na silnici II/635 v místě, kde 
již nyní dochází k nežádoucím dopravním 
situacím. Město své pochybnosti předalo in-
vestoru stavby. Město Loštice není povolují-
cím orgánem pro realizaci stavby, město je 
pouhým účastníkem řízení. Rozhodujícím 
orgánem v této věci je stavební úřad Měst-

ského úřadu Mohelnice, záleží na staveb-
ním úřadu, zda budou městem vyjádřené 
pochybnosti dostatečným argumentem pro 
přezkoumání návrhu investora na vydání 
stavebního povolení či nikoli.
Na žádost obyvatel ulice Ke Koupališti, je-
jímž důvodem je nedodržování rychlosti a 
obava z bezpečnosti dopravního provozu, 
byl Dopravnímu inspektorátu Policie ČR 
Šumperk zaslán požadavek k provádění mě-
ření rychlosti na ulici Ke Koupališti.
Město Loštice opakovaně požádalo Policii 
ČR, dopravní inspektorát Šumperk o vyjá-
dření k měření rychlosti. Město Loštice od 
Policie ČR obdrželo odpověď, z níž část 
uvádíme: „Do města Loštice jsou hlídky vy-
sílány v nepravidelných intervalech, kdy je 
po celém území města prováděno měření 
rychlosti projíždějících vozidel a při zjiště-
ní protiprávního jednání jsou tyto přestupky 
řešeny s řidiči na místě. Při dodržování sta-
novené rychlosti ve městě se zejména zamě-
řujeme na silnici II/635, ulice Olomoucká 
a ulice Palackého, která je ve Vašem městě 
páteřní a kde hrozí největší riziko ohrožení 
zdraví a majetku ostatních účastníků silnič-
ního provozu a občanů Vašeho města. Do 
Vámi zmíněné ulice Ke Koupališti a Hrad-
ská byla hlídka taktéž několikrát vyslána 
měřit rychlost laserovým měřícím zaříze-
ním a vykonávat běžný dohled v silničním 
provozu s ohledem na bezpečnost a plynu-
lost silničního provozu, přičemž zjištěné 
přestupky byly na místě vyřešeny. Bohužel 
není v silách Dopravní policie Územního 
odboru Šumperk zajistit dohled v Lošticích 
každý den, neboť do sítě pozemních komu-
nikací teritoriálně spadající pod Dopravní 
inspektorát Šumperk, nespadá pouze měs-
to Loštice. Dopravní inspektorát Šumperk 
má působnost po celém územním odboru 
(okrese Šumperk), do kterého spadá více jak 
70 obcí.“
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Podzim je čas, kdy se brzo stmívá, čas, který vybízí k pořádání lampionových průvodů. Ne 
jinak tomu bylo i v Lošticích. Městské kulturní středisko Loštice a Kulturní komise města 
zorganizovali v pátek 12. listopadu lampionový průvod. Účast na průvodu byla velmi hoj-
ná. Přišly především rodiny s dětmi, které měly rozsvícené lampiony různorodých tvarů a 
barev. Oči dětí byly plné radosti a očekávání. Atmosféra byla plná výjimečnosti a tajemna. 
V čele průvodu šla Loštická Veselka, která hrála pěkně do kroku. Nejdříve nějakou chvíli 
vyhrávala před budovou základní školy na Malém Náměstí. Poté v 17:30 vykročila ulicemi 
Moravičanská, Sokolská, Ztracená, Sídliště a Ke Koupališti. Někteří pamětníci vzpomínali 
na dobu svého mládí, kdy takové lampionové průvody v Lošticích zažili jako děti. Průvod 
čekalo milé překvapení. Ulice Ztracená před synagogou, při připraveném zhasnutí veřejné-
ho osvětlení, byla ozářená několika svíčkami v lucernách rozvěšených na plotech rodinných 
domů. Na konci průvodu na koupališti ještě nic nekončilo. Čekal zde Jarda se svou večer-
ní diskotékou. Pro děti byl nachystaný kolotoč, cukrová vata a zábavné hry se sladkými od-
měnami. Pro všechny bylo zajištěno teplé občerstvení a oheň, kde si lidé opékali špekáčky. 
Počasí lampionovému průvodu přálo. Nepršelo, nefoukalo a bylo docela teplo. Všichni vy-
padali moc spokojeně. Organizátorům děkuji za spolupráci. Vám ostatním děkuji, že jste se 
přišli. Nejen pro děti to byl krásný zážitek.

Radka Kristenová, předsedkyně Kulturní komise města Loštice

Lampionový průvod prošel Lošticemi
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PRONÁJEM POZEMKŮ
Hledám do pronájmu louky, pole. 
Výpověď u stávajícího pronajímatele
vyřídím za Vás, nevadí i delší 
výpovědní lhůta. Na pozemcích bude 
řádně hospodařeno. 
Nájemné 4–5000 Kč/ha, 
možnost dalších služeb.
Více informací na:
Lukáš Zapletal, 
Hvozdečko 15, Bouzov
Tel.: 734 107 175
E-mail:
farma.hvozdecko@seznam.cz
web: 
https://farma-hvozdecko.webnode.cz
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upozorňuje, že bude od 21. prosince 2021 do 2. ledna 2022 uzavřena
Přeji krásné a ničím nerušené vánoční svátky a do nového roku všechno nejlepší, 
hlavně hodně zdraví, klidu a pohody. Čtenářům loštické knihovny děkuji za jejich 
přízeň a všechny ostatní srdečně zvu k její návštěvě.                      Hana Štenclová

Na sobotu 17. července připravil OsV Žádlovice v parku setkání seniorů. Na setkání byl po-
zván zástupce města Loštice. Přišel mezi nás pan Jan Konečný. Informoval nás o akcích a 
plánech města, odpovídal na dotazy seniorů. Bylo připraveno pohoštění. Pochutnali jsme si 
na kuřecím plátku, ke kávě byl koláč a podle přání limonáda a pivo. Letos nás bylo na setkání 
30. Bylo milé se zase po roce setkat a popovídat si. Děkuji členům OsV , kteří setkání připra-
vili, panu místostarostovi Janu Konečnému za účast a poskytnutí informací. Budu se těšit, 
že i příští setkání proběhne ve stejné přátelské atmosféře.             A. Harbichová

Městská knihovna Loštice

Setkání seniorů v Žádlovicích

Klub seniorů v Lošticích
Klub seniorů  se snažil, i v  obtížných pod-
mínkách epidemiologického omezení pro 
naše seniory připravit tradiční akce. Podařilo 
se zajistit 28. 8. – 4. 9. 2021 týdenní pobyt pro 
35 osob v Rýmařově v Hotelu Slunce Aqua-
centrum. Je to zařízení kam se vracíváme a 
kde jsme vždy spokojeni. Účastníci  si mo-
hou prohlédnout a navštívit zajímavé objekty 
v Rýmařově a jeho okolí. Zdatnější účastníci 
absolvovali i hřebenovou túru Ovčárna – Je-
lení Studánka – Skřítek. 
22. září 2021 se uskutečnil odložený jedno-
denní autobusový zájezd pro 50 osob, pů-
vodně plánovaný již v  r. 2020. Navštívili 
jsme Kolowratský zámek v   Rychnově nad 
Kněžnou, dřevěný roubený kostel sv. Mi-

kuláše v obci Veliny, který tvoří společně se 
zvonicí památkově chráněný soubor lidové-
ho barokního stavitelství na seznamu kul-
turních památek ČR. Dále Národní hřebčín 
v Kladrubech nad Labem a při zpáteční 
cestě Lázně Bohdaneč. 
Na II. pololetí byly plánované opět jedenkrát 
měsíčně odpolední společenské posezení 
s  hudbou a tancem. Uskutečnily se pouze 
dvě – 15. září a 20. října. Listopadové jsme 
museli vzhledem k  současné situaci zrušit. 
Je to smutné, že nás epidemie tak omezuje, 
ale nezoufejme a těšme se společně na lepší 
příští rok 2022, do kterého vám přejeme 
hlavně zdraví a pohodu.    
                  Výbor seniorů v Lošticích
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Koláž fotografií
práce

Ateliéru U Ibišku
(z Ateliéru a z Památníku,

kdy děti tvoří)

Přeji všem pohodové Vánoční svátky a mír v srdci.
Ateliér U IBIŠKŮ - Julie Olešovská
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Z archivu . . .

. . . tentokrát Chloumek. Horní fotografie zobrazuje cestu přes dnešní plochu rybníka, která pokračovala 
„Óvozem“ do Žadlovické ulice. Spodní obrázek zobrazuje cestu pod Chloumkem, která směrem vlevo ústí 
do „Óvoza“. Původně černobílé fotografie Františka Coufala.                                                               Petr Fialek


